
MISTRYNĚ ČR
Fit studio Mnichovo Hradiš-
tě příkladně reprezentovalo 
město na mistrovství ČR  
v gymnastickém aerobiku, 
odkud přivezlo drahé kovy.
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KLUB V NOVÉM
V červnu byla dokončena 
rekonstrukce budovy Klu-
bu. Do kulturního stánku se 
tak na sklonku léta začnou 
vracet kulturní pořady.
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DEN FOTBALU
Areál MSK bude v sobotu 
27. července hostit Den 
středočeského fotbalu. Di-
váky čekají zápasy, oceňo-
vání hráčů i zábava. 
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Druhý ročník Melounu pro Hradiště ovládl
s výrazným náskokem Domov Modrý kámen

Krásné prodlouzené 
prázdniny…

Milí čtenáři, vážení Hradišťáci i projíždějící přespolní,

právě máte v rukou prázdninové číslo Kamelotu, které je napěchované 
informacemi, abyste se dozvěděli, co se dělo v akcemi nabitém červ-
nu nebo co se chystá o prázdninách, které budou pro většinu místních 
školáků o týden delší. Jakto? Letos jsme se pustili hned do čtyř velkých 
projektů, které vylepší prostředí ve všech třech základních školách i na 
místním gymnáziu. Dostavba tří tříd v Sokolovské se protáhne do začátku 
roku 2025, ale ostatní akce musí být dokončeny do 1. září, aby mohl být 
nový školní rok, po dozajista krásně prožitých prázdninách, zahájen bez 
problémů.

Hlavní tématem tohoto Kamelotu je Meloun pro Hradiště. Dozvíte se, 
jak dopadlo hlasování v druhém ročníku participativního rozpočtu města, 
jaké kroky budou následovat nebo jak by s melounem naložili studenti. 

Jak už to s koncem školního roku chodí, loučí se předškoláci se škol-
kou, školáci se svou základkou a maturanti s gymnáziem. Někdy loučení 
provázejí slzičky, jindy zase úsměvy vyvolané spoustou veselých společ-
ných vzpomínek. Každá éra jednou končí. Jen některé jsou delší a konec 
si nikdo nedovede představit. Asi tak to nyní vypadá u nás na radnici, 
kdy se koncem června uzavírá jedna bezmála čtyřicetiletá éra. Takovou 
část svého života věnovala práci pro město a pro lidi matrikářka Vilma 
Barusová. Provázela je v těch nejšťastnějších obdobích jejich života, na 
svatbách nebo na vítáních občánků. A proto mi dovolte jí na tomto místě 
moc a moc poděkovat za její oddanost, profesionalitu a vlídnost, se kterou 
svou profesi vykonávala, a popřát jí ještě spoustu zdraví, pohody a entusi-
asmu, který může věnovat především svým nejbližším. Vilmo, mockrát 
děkuji, za vše.

Jan Mareš, místostarosta města

INZERCE

O vítězném projektu aktuálního 
ročníku Melounu pro Hradiště je 
rozhodnuto! Důvod k radosti tak má 
nejen Věra Bělíková, která projekt  
s názvem Rozkvetlý a bezpečný 
park zaštítila, ale i všichni ostatní kli-
enti Domova Modrý kámen, kteří se 
mohou těšit na kompletní proměnu 
parku, v němž rádi tráví čas.

Hlasování o favoritech aktuální-
ho ročníku probíhalo od 27. května 
do 10. června 2024. Z devíti návrhů, 

které postoupily do závěrečné fáze  
a o kterých se hlasovalo, se o přední 
příčky vedle vítězného parku dlouho 
dělily ještě tři další projekty: Osvětle-
me pěšinu nádraží – kaštanka (na-
vrhovatel Maxim Maděra), Záchrana 
studny s ruční pumpou (Karel Hu-
bač) a Psí park (Linda Žídková). Ve 
druhém týdnu hlasování se dostal 
návrh na úpravu parku u Modrého 
kamene do popředí a už nebyl se-
sazen. Ve výsledku získal 276 hlasů. 

Domov Modrý kámen o úpravu 
parku usiloval už v 1. ročníku Melou-
nu. Návrh tehdy zaštítila Marie Ku-
čerová. Úprava parku tehdy obsadila 
3. místo, ale bohužel neproběhla. 
Po odečtení nákladů z alokovaného 
milionu na první dva vítězné projekty 
už na úpravu parku finance nezbyly. 
Letos je tomu jinak. Modrý kámen 
společně napnul síly, hlasovali kli-
enti, pečovatelky a další zaměst-
nankyně i návštěvy. Zkrátka všichni, 

kterým to pravidla umožnila. A kýže-
ný výsledek se dostavil. Vzhledem  
k výši předpokládaných nákladů, jež 
činí 920 tisíc korun, bude v rámci  
2. ročníku Melounu podpořen pouze 
tento projekt. Po potvrzení výsledků 
zastupitelstvem začne projektová 
příprava revitalizace parku, jehož 
úprava bude hotová do konce roku 
2025.    ...3

Vítězný návrh za zhruba 920 tisíc korun zaštítila obyvatelka Domu Modrý kámen Věra Bělíková. Foto: Lucie Velichová

Festival Maják 
poprvé v Hradišti

Po Pojizerském folklorním festivalu, 
který už po své mnichovohradišťské 
premiéře má, připravuje KLUB Mn. 
Hradiště na letošní rok další kulturní 
novinku. Ve spolupráci s Nadačním 
fondem ŠKODA AUTO a zámkem 
Mnichovo Hradiště se 11. října v are-
álu zámku uskuteční festival Maják 
s podtitulem Zámecká zahrada zá-
zraků. Ten nabídne ve večerních ho-
dinách videomapping na zámecké 
budově, laserovou show, interaktivní 
kouzlení s barevnou mlhou, lasero-
vý mapping stromů, procházku po-
hádkově nasvíceným parkem nebo 
stezku UV prostorem. Festival se 
do Hradiště přesouvá z Kosmonos, 
kde se odehrály první dva ročníky za 
značného zájmu veřejnosti. Na pod-
zim se tak můžeme těšit na snoube-
ní starého a nového, na netradiční 
spojení perly barokní architektury  
a laserových světel... (wes) 

Na nových školních třídách 
už se pilně pracuje
Každodenní halas žáků vystřídal 
na Základní škole Sokolovská už  
v polovině června stavební ruch. 
Žáci dostali dříve vysvědčení a moh-
li se radovat z dřívějšího příchodu 
prázdnin. Předčasný konec školního 
roku si vyžádala stavba nových tříd 
nad spojovacím krčkem mezi starou 
a novou školní budovou.

Investiční akce je jednou z celé 
řady připravených či připravovaných 
projektů, jejichž smyslem je rozšíření 
kapacit školských zařízení ve městě 
a zlepšení podmínek pro výuku. Do-
davatelem prací za takřka 21 milionů 
korun je společnost Stavby MH s.r.o.

Během příštího půl roku vznik-
nou ve škole tři nové učebny nad 
objektem šaten, jeden nový kabinet 
a také výtah, který zajistí bezbari-
érovost celého objektu. Stavba je 

naplánovaná tak, aby přes prázdni-
ny proběhly práce, které by význam-
ným způsobem negativně ovlivňova-
ly výuku, zcela hotovo by totiž mělo 
být až v lednu 2025. Vzhledem k 
tomu, že jedna stávající třída v rámci 
investiční akce zanikne, přivítá žáky 
v září v areálu ještě jedna novinka – 
kontejnerová třída. Ta vyroste v prů-
běhu srpna na prostranství za novou 
školní budovou. Zda se stane stálou 
součástí školního komplexu, ukáže 
čas a konkrétní potřeby školy.

Přes léto bude živo rovněž na 
Základní škole Studentská, kde ge-
nerální rekonstrukcí procházejí čtyři 
odborné učebny. I tady jsou součástí 
investice opatření zajišťující bezbari-
érový přístup do školy.

Martin Weiss

ˇ
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA

OBYVATELÉ PODOLÍ SE DOČKAJÍ OBECNÍHO ZÁZEMÍ, 
MĚSTO ODKOUPÍ POZEMEK OD ZD BŘEZINA

Zemědělské družstvo Březina realizuje ve svém areálu výstavbu 
nové dojírny. Vzhledem k rozloze stavby požádal investor o její posouzení 
z pohledu Zásad rozvoje území města Mnichovo Hradiště. Výsledkem je 
oboustranně přijatelná dohoda, která byla nyní stvrzena zastupitelstvem. 
To jednak na základě zásad schválilo návrh smlouvy o finančním pří-
spěvku ze strany ZD Březina a zároveň schválilo podpis smlouvy, jejímž 
předmětem je odkup části pozemku v katastru Podolí. Na tomto pozemku, 
který město získá do svého majetku, vznikne zázemí pro občany, které  
v Podolí dosud chybělo - město v místní části dosud vhodnými pozemky 
nedisponovalo.

PROJEKT RELAXAČNÍ ZÓNY U JIZERY JE POZASTAVEN, 
DŮVODEM JSOU EXTRÉMNĚ VYSOKÉ CENY POZEMKŮ

Smělý projekt volnočasového areálu u Jizery, který by navazoval na 
sportovní areál MSK a TK MH a byl orámován řekou Jizerou a potokem 
Nedbalkou, je pozastaven. Město sice již dříve uzavřelo s vlastníky dotče-
ných pozemků memorandum o spolupráci, náklady na směny pozemků 
se Státním pozemkovým úřadem jsou však jednoduše příliš vysoké. Úřad 
požaduje za pozemky za protipovodňovou hrází ze strany města doplatek 
více než osm milionů korun. Další miliony by si následně vyžádalo vynětí 
pozemků ze zemědělského půdního fondu. Na základě těchto skutečností 
zastupitelstvo návrh směnné smlouvy neschválilo. „Budeme hledat další 
možné cesty, jak by bylo možné alespoň část záměru realizovat. Nechce-
me, aby záměr zkvalitnění zázemí pro tenisty a fotbalisty skončil u ledu,“ 
dodal místostarosta Jan Mareš.

FINANČNÍ ROK 2023 BYL DEFINITIVNĚ UZAVŘEN, TUŠÍTE, 
JAK VELKÝ MAJETEK MĚSTO SPRAVUJE?

Účetní uzávěrka a závěrečný účet města, to jsou dva klíčové finanční 
dokumenty, jejichž schválením zastupitelstvo zavírá předchozí finanční 
rok. Z dokumentů mimo jiné vyplývá, že město spravuje majetek ve výši 
1,6 miliardy korun. Tento majetek se i díky úspěšnému využívání dotač-
ních zdrojů každoročně rozrůstá o několik desítek milionů korun.

LETOS DEFICIT, VLONI PŘEBYTEK. NAVZDORY OČEKÁVÁNÍM
Zastupitelstvo schválilo letošní třetí rozpočtové opatření, které zna-

mená navýšení letošního deficitního rozpočtu. Nejedná se však o signál, 
že by město nebylo v dobré finanční kondici. Rozpočet města na rok 2023 
byl vzhledem k nadstandardnímu objemu investic schválen jako deficitní. 
Protože v daném roce neproběhlo předpokládané čerpání z rozpočtu, 
skončilo město nečekaně v přebytku. Platby za loňské investice tak probí-
haly ještě letos, což způsobilo růst deficitu.

NA REKONSTRUKCI VÝTAHU V DOMOVĚ MODRÝ KÁMEN BUDE 
MĚSTO ŽÁDAT O DOTACI Z MPSV

V rámci plánované postupné rekonstrukce Domova Modrý kámen 
proběhne nejdříve výměna tzv. evakuačního výtahu. Ta bude financována 
z aktuální dotační výzvy ministerstva práce a sociálních věcí na podporu 
mobility. Město se zavázalo ke spolufinancování této investice ve výši mi-
nimálně 25 procent. Závazek potvrdilo zastupitelstvo.

MĚSTO PODPOŘÍ OPRAVU POUTNÍHO UBYTOVÁNÍ NA FAŘE, 
Z DOTAČNÍHO PROGRAMU ZÍSKÁ FARNOST 1,1 MILIONU KORUN

Mnichovo Hradiště leží na Svatojakubské cestě, po které se každo-
ročně vydávají tisíce poutníků. Ti na cestě do španělského Santiaga de 
Compostela využívají jak komerční ubytování, tak ubytování určené vylo-
ženě pro poutníky. To nabízejí v českém prostředí nejčastěji fary, kláštery 
nebo sokolovny. Mnichovohradišťská římskokatolická farnost letos inves-
tuje právě do přeměny bývalé konírny a chléva na poutnického ubytování 
a město požádala o spolufinancování. Již dříve obdržela farnost dotaci 
od Středočeského kraje ve výši 3,6 milionu Kč. Celkové náklady rekon-
strukce však převyšují 5,5 milionů. Zastupitelé žádosti vyhověli a schválili 
farnosti dotaci ve výši 1,1 milionu korun, díky níž dojde opět ke zlepšení 
veřejného prostoru ve městě. Podobně město před dvěma lety podpoři-
lo rekonstrukci farní kočárovny, která se od té doby stala vyhledávaným 
společenským zázemím.

ZÁKAZ HAZARDNÍCH HER PLATÍ NA CELÉM ÚZEMÍ MĚSTA, 
ZASTUPITELÉ SCHVÁLILI NOVOU VYHLÁŠKU

Provozování hazardních her v Mnichově Hradišti regulovala obecně 
závazná vyhláška od roku 2016. Dosud však nešlo o plošný zákaz. Ně-
které provozovny, které provozovaly loterijní terminály už dříve, dostaly 
výjimku. Těchto podniků však během let ubývalo, až nezbyl ve městě je-
diný. Tento moment zastupitelstvo využilo k přijetí nové vyhlášky, která 
hazardní hry na území města zapovídá plošně.

DEBATA O HAŠKOVU POSTUPUJE V SOULADU S MEMORANDEM, 
INVESTOR PŘEDSTAVIL PRVNÍ NÁVRHY

Město, mnichovohradišťská římskokatolická farnost a společnost 
GLP SpacePlus Czech Republic s.r.o. podepsaly letos v únoru memoran-
dum o spolupráci na prověření možného využití pozemků v Haškově. Na 
základě tohoto memoranda vzniká územní studie, která se stane zákla-
dem pro debatu nad možným řešením celé lokality. Hovořit o konkrétním 
návrhu využití pozemků je však ještě brzy - předmětem aktuálních návrhů 
je vedení technické infrastruktury, dopravní napojení a další technikálie, 
které pomohou specifikovat, o jakém využití pozemků patřících zejména 
farnosti lze vůbec uvažovat. Spolupráce na těchto dokumentech město  
k ničemu nezavazuje, konkrétní návrh na případné využití pozemků není 
na stole.

Rekonstrukce za 42 milionů je u konce, 
mnichovohradišťská kultura se vrací domů
Generální rekonstrukce budovy 
Klubu končí. Dělníci z historického 
objektu odstranili lešení a Klub se 
zaskvěl v nové kráse. Dům, v němž 
v minulosti sídlil okresní soud, byl 
zbaven brizolitové fasády z éry so-
cialismu a po 50 letech získal opět 
někdejší pozdně klasicistní podobu 
– včetně trojúhelníkových průčelí  
v podkroví. Kulturní organizace měs-
ta se do svého vrátí po tříletém exilu 
a kulturní programy v budově Klubu 
opět nabídne už letos na podzim.

Vedle citlivé rekonstrukce krovu, 
nové střechy, fasády nebo stropu 
oddělujícího sál Klubu od podkroví 
byla součástí investiční akce také 
kompletní proměna interiérů. Ty 
jsou nyní velmi světlé, vzdušné, 
moderní. „Zvenku Klub opět vypadá 
jako na archivních fotografiích a ani 
jeho vnitřní dispozice se výrazně 
nezměnily. Dbali jsme na to, aby si 
zachovaly svůj historický charakter. 
Na druhou stranu budou prostory 
Klubu vypadat velmi moderně a bu-
dou vybaveny tak, jak si dnešní doba 
žádá,“ uvádí starosta Jiří Plíhal. Prá-
vě v interiéru probíhaly do konce 
června dokončovací práce.

Srdcem budovy Klubu bude na-

dále sál, kde se odehrávají zasedání 
zastupitelstva, setkání starostů obcí 
z ORP Mnichovo Hradiště, veřejná 
projednávání, taneční, akce pro se-
niory nebo drobnější kulturní akce. 
Právě na jeho vybavení audiovizu-
ální technikou přispěl dvěma miliony 
Nadační fond ŠKODA AUTO. V bu-
dově rovněž vznikne prostorná zase-
dací místnost, kterou bude využívat 
rovněž městský úřad. Dále budou  
v budově kanceláře pro zaměstnan-
ce Klubu Mn. Hradiště s.r.o., měst-
ské kulturní organizace.

Společnost Chládek & Tintěra  

v červnu vyklidila okolí Klubu, sta-
veniště si ve druhé polovině měsíce 
převzala společnost H-Intes a zača-
la připravovat revitalizaci části ná-
městí v okolí budovy. Ve druhé po-
lovině roku proběhnou úpravy před 
vchodem do Klubu, kde vznikne 
rampa pro bezbariérový vstup i po-
desta, která při akcích poslouží jako 
podium. H-Intes letos upraví rovněž 
prostor v západní části náměstí ko-
lem morového sloupu, kde vzniknou 
trvalkové záhony a budou vysázeny 
další magnolie. Revitalizace náměs-
tí bude završena v roce 2025, kdy 

bude dokončena obnova západní 
části náměstí od křižovatky u Hroz-
nu po křížení se Studentskou ulicí.

,,Klub v nové podobě bychom 
veřejnosti rádi ukázali v září v rám-
ci letošní Sousedské slavnosti. Od 
podzimu se pak budou na sál vracet 
akce, které se tu před zahájením 
rekonstrukce konaly,“ popisuje Do-
minik Malý, jednatel Klubu Mn. Hra-
diště s.r.o.

Generální rekonstrukce Klubu 
probíhala od roku 2021, kdy byla 
budova odvlhčena a takzvaně pod-
říznuta, aby bylo zabráněno dal-
šímu pronikání vlhkosti do zdiva. 
Už v roce 2022 měla rekonstrukce 
pokračovat. Město získalo dotaci  
z ministerstva pro místní rozvoj, 
nepodařilo se mu však vybrat do-
davatele. Situace se opakovala ješ-
tě jednou. Až napotřetí bylo město 
úspěšné. Na jednu z největších 
investičních akcí města posledních 
let (celkové náklady na rekonstrukci 
budovy činí 42 milionů korun) při-
spělo ministerstvo pro místní rozvoj 
částkou 19,3 milionu korun. 

Martin Weiss

Poslední pole mostu na Klášter je vybetonované
Stavební společnost OHLA ŽS, kte-
rá od loňského roku realizuje nový 
silniční most přes Jizeru na Klášter 
a dále na Mimoň na silnici II/268, za-
čátkem června provedla betonování 
posledního mostního pole, a to úse-
ku nad korytem Jizery. Nový most se 
na rozdíl od svého předchůdce z 80. 
let obejde bez opěry v říčním korytě. 

V úterý 4. června zamířilo na 
stavbu šest desítek mixů betonu  
o celkovém objemu asi 250 kubíků, 
jež byly třeba k vybetonování 40me-
trového úseku. Práce probíhaly po-
dle plánu stejně jako celá dosavadní 
stavba. Most bude otevřen do konce 
listopadu 2024. Bezprostředně poté, 
buď v prosinci, nebo na jaře, proběh-
ne celoplošná oprava aktuální ob-
jízdné komunikace mezi Mnichovým 
Hradištěm a Klášterem. (wes)

Evropské volby v Hradišti
Ve volbách do Evropského parla-
mentu probíhajících o víkendu od 
7. do 9. června 2024 vybrali Češi 21 
europoslanců z celkových sedmi set 
členů tohoto orgánu. Sedm křesel 
získalo ANO, šest koalice SPOLU 
(ODS, TOP09 a KDU-ČSL), po dvou 
koalice Přísaha a Motoristé sobě, 
koalice Stačilo! a koalice Starostů 
a osobností pro Evropu, po jednom 
mandátu pak Piráti a koalice SPD  
a Trikolory. Pojďme se podívat, jak 
ve volbách hlasovalo Hradiště.

Češi volí do europarlamentu od 
roku 2004, letos se tak jednalo his-
toricky o páté volby tohoto typu. Le-
tošní volby se dočkaly nadprůměrné 
účasti – k urnám dorazilo celkově 
36,45 % voličů, což je pro volby do 
Evropského parlamentu dosavadní 
rekord. V Mnichově Hradišti byla 
účast ještě vyšší, dosáhla 39,40 %. 
Hlasovalo 2654 z 6741 voličů zapsa-
ných ve voličských seznamech.

Podpora jednotlivým politickým 
subjektům víceméně odpovídala 
celostátnímu průměru. Na 1. místě 
se umístilo ANO s 25,90 % (celkově 
získalo 26,14 %), 2. místo obsadila 
koalice SPOLU s 20,12 % (celkově 

22,27 %), na 3. místě skončila koa-
lice Přísaha a Motoristé s 12,15 % 
(celkově 10,26 %), na 4. místě ko-
alice Starostů a osobností pro Evro-
pu s 11,62 % (celkově 8,70 %), na  
5. místě koalice Stačilo! s 8,46 % 
(celkově 9,56 %), na 6. místě koalice 
SPD a Trikolory s 6,15 % (celkově 
5,73 %), na 7. místě Piráti s 5,01 % 
(celkově 6,20 %). Podpora ostatním 
stranám byla v Hradišti pod hranicí 
pěti procent. V kontextu celé ČR byla 
na Mladoboleslavsku patrná mírně 
vyšší podpora koalice Přísahy a Mo-
toristů, kterou lze vysvětlit průmyslo-
vým charakterem regionu a přítom-
ností automobilky ŠKODA AUTO. 
Lepších než celostátních výsledků 
dosahuje na Mnichovohradišťsku 
dlouhodobě rovněž hnutí STAN.

Další volby do Evropského 
parlamentu nás čekají v roce 2029, 
k volebním urnám však vyrazíme 
znovu už na podzim, kdy se odehrají 
volby do zastupitelstev krajů a volby 
do Senátu, ve kterých bude volit no-
vého senátora i Mladoboleslavsko  
a Turnovsko. 

Martin Weiss

Cesta k proměně areálu 
Benešovky je otevřená
Společnost Rezidence Benešov-
ka s.r.o., která je novým majitelem 
zchátralého objektu někdejší továrny 
na výrobu obuvi a pozdější barvírny 
a chemické čistírny v podzámčí, 
připravuje v areálu vznik bytů i ne-
bytových prostor. Svou vizi v červnu 
představila radě města a zároveň 
požádala, aby město zvážilo prodej 
pozemků, které pod bývalou továr-
nou vlastní. 

V radě města získal soukromý 
záměr podporu a radní doporučili 

prodej pozemků o celkové rozloze 
asi 200 m2 zastupitelstvu schválit 
– konkrétně se jedná o část zatrub-
něného koryta potoka Nedbalky. 
Podobného přijetí se záměr setkal  
i v zastupitelstvu. A není se čemu 
divit. Svítá naděje, že po desetiletích 
se nevzhledná část podzámčí pro-
mění v něco smysluplného. Zastupi-
telé souhlasili s prodejem pozemků 
za cenu 1000 Kč za metr čtvereční. 

Soukromý investiční záměr je 
nyní ve stadiu projekce. (wes)

INZERCE
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...dokončení z titulní strany
S celkovými bodovými zisky 

jednotlivých návrhů hýbaly negativní 
hlasy – každý hlasující měl možnost 
udělit jeden záporný hlas po udělení 
dvou hlasů kladných. Negativních 
hlasů bylo rozdáno 231, přičemž 
největší míru kontroverze vykázal 
Mural pro Hradiště (59 záporných 
hlasů), následován Zpevněnou ces-
tou do Hněvousic (58 záporných 
hlasů) a s odstupem Psím parkem 
(35 záporných hlasů). Naopak tři 
nejúspěšnější projekty patřily k těm 
nejvíce konsenzuálním – Rozkvetlý 
a bezpečný park inkasoval pouze 8 
záporných hlasů, osvětlení pěšiny 
od nádraží pouze 3 záporné hlasy, 
záchrana historické studny s pum-

pou 12 záporných hlasů. S výsledky 
jednotlivých návrhů se můžete se-
známit v sousedním boxu. 

Vedle úprav parku posbíraly 
mnoho hlasů i další projekty, třebaže 
nezvítězily. Jak s nimi město hodlá 
naložit? „Určitě je nenecháme za-
padnout. Už víme, že osvětlení pěši-
ny od nádraží zařadíme do investič-
ního plánu města, zajištěním studny 
za budovou pošty se budeme v radě 
zabývat – máme k dispozici statické 
posouzení a restaurátorský záměr, 
na základě kterých si řekneme, 
jak dál – a uvažovat budeme také  
o psím parku Na Salabce,“ uvádí 
starosta Jiří Plíhal.

Děkujeme všem autorům návr-
hů, všem hlasujícím a všem, kteří 

Druhý ročník Melounu pro Hradiště ovládl
s výrazným náskokem Domov Modrý kámen

Vladimír Čermák obhájil 
v konkursu post ředitele
V průběhu jara probíhalo konkursní 
řízení na obsazení pozice ředitele 
Základní školy Studentská. To se 
rozhodla už na začátku roku vyhlásit 
rada města vzhledem ke končícímu 
šestiletému funkčnímu období dosa-
vadního ředitele Vladimíra Čermáka. 

Výběrové řízení na ředitele 
školy bylo vyhlášeno v březnu a do 
konce dubna se do něj mohli hlásit 
zájemci. Nového ředitele vybírala 
osmičlenná komise, jejímiž členy byl 
zástupce z krajského úřadu, školní 
inspektor určen Českou školní in-
spekcí, dva odborníci určeni Českou 
školní inspekcí, pedagog delego-
vaný pedagogickou radou školy, 
člen školské rady zastupující rodiče  
a žáky a dva členové jmenovaní ra-
dou města jako zástupci zřizovatele. 
Dále byl přítomen ještě přizvaný od-
borník, který nebyl členem komise 
a jehož hlas byl poradní. Na hladký 
průběh náročného procesu dohlíže-
la tajemnice komise.

Komise se následně se všemi 
uchazeči setkala při samotném kon-
kurzním řízení. Komise brala v úva-
hu pedagogické aspekty práce ředi-
tele školy, pedagogickou koncepci 
uchazečů, jejich představy o vedení 
pedagogického sboru, znalosti v ob-
lasti trendů ve výchově a vzdělávání, 
schopnosti koncepční práce v oblas-
ti školství, výchovy a vzdělávání atd. 
Bezprostředně po pohovorech komi-
se stanovila pořadí uchazečů a svá 
doporučení adresovala radě města.

Rada doporučení komise vy-
slyšela a v pondělí 10. června jme-
novala do funkce ředitele Vladimíra 
Čermáka, který v konkursním řízení 
obsadil 1. místo a s přehledem svůj 
post obhájil. Staronovému řediteli 
začíná nový šestiletý mandát.

Město přeje novému řediteli  
i celé ZŠ Studentská pod jeho vede-
ním mnoho úspěchů.

Martin Weiss

1. Rozkvetlý a bezpečný park (Věra Bělíková) – 268 hlasů
2. Osvětleme pěšinu nádraží – kaštanka (Maxim Maděra) – 194 hlasů
3. Záchrana studny s ruční pumpou (Karel Hubač) – 178 hlasů
4. Psí park (Linda Žídková) – 146 hlasů
5. Kuličkodráha – zábava pro všechny (Jana Jedličková) – 123 hlasů
6. Mural pro Hradiště (Jan Nohýnek a Martina Kulíková) – 103 hlasů
7. Bezpečné houpačky pro batolata (Jana Jedličková) – 87 hlasů
8. Multifunkční hřiště Lhotice (Pavel Svatuška) – 75 hlasů 
9. Zpevněná cesta do Hněvousic (Miroslav Zezula) – 66 hlasů

Finální pořadí projektů

Připomínáme možnost nominovat 
žáky a studenty na cenu města pro 
mládež. Ta je udělována za mimo-
řádné studijní výsledky, mimořádné 
úspěchy ve sportovních a jiných 
soutěžích nebo za soustavnou spo-
lečensky prospěšnou činnost, napří-
klad v oblasti dobrovolnictví.

Nominovaný by měl být obča-
nem Mnichova Hradiště nebo být 
žákem či studentem některé místní 
školy. Na ocenění lze navrhnout 
rovněž kolektivy. Mezi navrhova-
teli bývají nejčastěji jednotlivci, ale 
může se jednat i o školy, spolky či 
jiné instituce.

Máte ve svém okolí mladého 
člověka, který svou prací dělá svět 
lepším? Někoho, kdo dosahuje ve 
svém oboru mimořádných výsled-
ků? Udělejte první krok, aby město 
takového člověka mohlo ocenit. No-
minační formulář naleznete na webu 
města. Čas na doručení nominací je 
do 15. srpna 2024, Ocenění budou 
předána v září na Sousedské slav-
nosti. (wes)

Cena města bude 
předána na Sousedské

informace o participativním rozpočtu 
města šířili ve svém okolí. A pokud 
jste snad fandili návrhu, který ne-
vyhrál, nevěšte hlavu. Už v rámci 
1. ročníku byla řada návrhů, které 
skončily až dál na pásce, postup-

ně zařazena do investičního plánu 
města a realizována. Zkrátka proto, 
že tyto projekty dávaly smysl. Dost 
možná tomu tak bude ve 2. ročníku.

Martin Weiss

ANKETA: Jaké projekty by v Melounu podpořili mladí Hradišťáci?

Pavel (12) a David (11)
Měl by se opravit nějaký 
kostel. Možná by se mohla 
postavit malá zoo nebo ho-
kejový stadion.

Aneta (12) a Nela (11)
Chtěly bychom investovat do 
nového vybavení do školy, 
například do nových skříněk.

Simona (14) a Alžběta (14)
Chtěly bychom více zeleně 
na náměstí. Letošní  projekty 
nás nijak nezaujaly.

Laura (13) a Zuzana (14)
Bylo by skvělé vysázet 
více stromů v centru a na 
náměstí. 

Pavel (15) a Marek (16)
Asi bychom byli pro vysázení 
více stromů. Ani v případě 
studentské kategorie bychom 
se ale nejspíš neúčastnili.

Ondřej (16) a Martin (15)
Chtěli bychom zrenovovat 
skatepark. 
Autor ankety: K. Horáčková

Daniel (16) a Marek (16)
V Bakově je areál, kam se 
chodí lidé rekreovat, možná 
bychom chtěli v Hradišti něco 
takového.

Kateřina (17) a Lenka (16)
V Hradišti nám chybí nějaký 
altán. Když prší, není místo, 
kde se schovat.

Štěpán (14) a Michal (14)
Kdybychom měli navrhnout 
vlastní projekt, chtěli bychom 
postavit třeba park s prolé-
začkami.

Mladé Hradišťáky první dva 
ročníky Melounu pro Hradi-
ště příliš neoslovily. Letos 
dosahovala míra zapojení 
lidí do 24 let pouhých 8 %. 
Zkušenosti z jiných měst 
však naznačují, že ročník 
participativního rozpočtu 
zacílený výhradně na mladé 
může přinést velmi zajímavé 
výsledky. Zeptali jsme se,  
o jakých návrzích by uvažo-
vali studenti gymnázia.

Město Mnichovo Hradiště je roky 
zapojené do celorepublikového 
systému EKO-KOM, jehož smyslem 
je třídění, recyklace a další využití 
obalového odpadu. Tento systém 
provozuje již od 90. let stejnojmen-
ná nezisková akciová společnost, 
která zajišťuje zejména zpětný od-
běr obalových odpadů. Vzhledem 
k tomu, že systém EKO-KOM je 
nastavený motivačně, samosprávy, 
jež jsou jeho součástí, získávají za 
plnění podmínek smlouvy finanční 
kompenzace. Jednoduše řečeno, za 
efektivní podporu třídění odpadu jim 
EKO-KOM přispívá do obecní kasy. 
Výše příspěvku přitom rozhodně 
není zanedbatelná.

Mnichovo Hradiště v roce 2023 
vytřídilo celkem 544 tun odpadu, což 
odpovídá ekvivalentu bezmála 14 TJ 
uspořené energie. Odměna ve výši 
2,05 milionu korun pomůže městu 
uhradit zhruba jednu devítinu nákla-
dů na odpadové hospodářství, jehož 
celkové náklady činí asi 18,5 milionu 
korun ročně. (wes)

Přes dva miliony
za třídění odpadu

Označování domů číslem 
popisným má svá pravidla
Před posledními volbami přicházely 
ze strany České pošty, jejíž doručo-
vatelé roznášejí volební lístky, opa-
kované stížnosti na chybějící domov-
ní čísla na některých objektech nebo 
na nepřístupné či chybějící poštovní 
schránky. Věděli jste, že správné 
označení domu je zákonnou povin-
ností a má vlastní pravidla?

Na nemovitostech se setkává-
me s čísly popisnými typickými pro 
objekty určené k trvalému bydlení,  
a s čísly evidenčními, která jsou 
typická pro bydlení dočasné, napří-
klad pro chaty či chalupy.  Vydáním 
rozhodnutí o přidělení čísla popis-
ného či evidenčního vzniká majiteli 
povinnost dům označit.

Domovní číslo se umísťuje na 
budovu v blízkosti hlavního vchodu. 
Pokud by takto umístěné označení 
bylo z komunikace neviditelné nebo 
nečitelné (například kvůli překážce, 
velké vzdálenosti nebo pro orientaci 
hlavního vchodu), umístí se na jiném 
místě budovy tak, aby viditelné a či-
telné bylo. V případě, že domovní 
číslo nelze umístit na dům, umístí 

se na jiném vhodném místě, napří-
klad na brance nebo oplocení tak, 
aby bylo zřejmé, ke které konkrétní 
budově přísluší. V případě opravy 
nebo rekonstrukce domu je majitel 
povinen po nezbytně nutnou dobu 
umístit číselné označení provizorně 
dle výše doporučeného umístění. 
Číselné označení domů zajišťují na 
vlastní náklady majitelé, případně 
správci jednotlivých domů a objektů. 

V Mnichově Hradišti, včetně 
místních částí, si může zvolit majitel 
domu vzhled čísla popisného dle 
svého uvážení. Musí být dodrže-
no vyznačení arabskými číslicemi  
o minimální výšce 80 mm, bez ja-
kýchkoliv dodatků. Doporučená je 
ovšem červená tabulka s bílými čís-
licemi o rozměrech 200x150 mm. 

 Vezměte prosím v úvahu, že 
neoznačené nemovitosti komplikují 
a zpomalují práci nejen při doru-
čování poštovních zásilek nebo při 
distribuci hlasovacích lístků, ale  
v případě nutnosti i složkám integro-
vaného záchranného systému, což 
si nikdo z nás jistě nepřeje. (wes)

Místostarosta Lochman: Mít spojku v Praze se Hradišti vyplácí
Před dvěma lety oznámil poslanec  
a tehdejší starosta Ondřej Lochman, 
že už nehodlá obhajovat post 
starosty a že v případě úspěchu  
v komunálních volbách se stane ne-
uvolněným druhým místostarostou. 
K tomu na podzim 2022 skutečně 
došlo. Nástup do nové funkce Lo-
chman vysvětloval tím, že se bude 
snažit o to, aby z jeho kontaktů v 
Praze město i region profitovaly. Jak 
se tento závazek daří naplňovat?

Co je dnes vaší hlavní náplní prá-
ce pro město? 

Před dvěma roky jsem jasně 
řekl, že nebudu zasahovat tolik do 
každodenního provozu města, ale 
budu připraven jednat za město s in-
stitucemi a úřady na státní či krajské 
úrovni a s organizacemi, které obce 
sdružují. Jde o získávání informací, 
jindy o prosazování projektů města, 
abychom na ně získali finance, jindy 
o koordinaci s dalšími městy. Účast-
ním se také jednání s většími firma-
mi, které chtějí v Hradišti investovat, 
i v tomto případě se snažím pomoci 
kontakty a zkušenostmi.

Můžete uvést konkrétní příklady? 
Začněme oblastí dopravy.

Cyklostezky: Hradištáci vní-
mají, že máme novou lávku přes 
Jizeru. Právě přes ni povede pá-
teřní cyklostezka Greenway Jizera. 
Na kraji se podařilo dohodnout, že 
kraj převezme investorství a postaví 
další část cyklostezky od Haškov-
ského jezu do Bakova. Odhadovaná 
cena včetně lávky přes náhon je 

45 milionů korun, které zaplatí kraj.  
S Turnovskými, Libereckým krajem  
a Sdružením Český ráj zas dohadu-
jeme finální podobu trasy od Turno-
va do Hradiště. 

Silnice: Krajskými silnicemi jsou 
naše město a místní části protkány. 
Za poslední dva roky se podařilo vy-
jednat celoplošnou opravu například 
v úsecích Veselá-Lhotice, Olšina-
-Dneboh, Bakov-Veselá a především 
kompletní obnovu ulice Víta Nejed-
lého od kruháku po náměstí. Jen 
poslední jmenovaná investice bude  
v hodnotě 20 milionů a její stavba za-
čne letos. Současně se podařilo do-
hodnout přípravu projektu pro úsek 
od ulice V Lípách přes Podolí po kři-
žovatku na Kruhy, tento projekt bude 
hotový příští rok. V projekční přípra-
vě je také odstranění zvlněných míst 
na silnici II/268 u mostu na obchvatu 
města, tam bychom chtěli i možnost 
přechodu pro pěší, aby se lidé mohli 
pohodlněji dostat přes koleje. Řeší-
me ale i další úseky – do konce roku 
se snad podaří nový koberec na 
úseku Klášter-Mnichovo Hradiště, 
usiluji o celoplošnou opravu silnice 
v kopci na Sychrov. Ve všech těchto 
případech jednoznačně pomáhá, že 
jsem zastupitelem kraje a současně 
neuvolněným místostarostou. 

Se Správou železnic nyní pra-
cuji na projednávání rychlého spoje-
ní na Liberec, které povede i naším 
územím. Součástí toho je i prověřo-
vání přechodu či podchodu kolejiště 
na nádraží. S Ředitelstvím silnic  
a dálnic a Státním fondem dopravní 
infrastruktury se snažíme dotáhnout 

od revoluce nedořešené vlastnictví 
mostu přes D10 na Přestavlky. Most 
dodnes nemá vlastníka a já usiluji 
o to, aby si stát most převzal, nebo 
kompletně zaplatil jeho opravu.

Realizujete se i v dalších oblas-
tech?

Snažím se získávat podporu pro 
městské investice. Například na bu-
dovu Klubu to bylo 20 milionů korun. 
Kolegové skvěle připravili projekt  
i žádost a má role pak byla v Praze. 
Zmínit můžu také třeba školy. Naše 
gymnázium je zřizované krajem, 
ale sídlí v budově města stejně jako 
3. ZŠ. Na kraji se povedlo vyjed-
nat investici do vybavení učeben  
a chodeb, což znamenalo pro kaž-
dou školu vybavení za dva miliony 
korun. Město do každé školní budo-
vy investuje další dva miliony.

Město také zastupuji ve Vodo-
vodech a kanalizacích MB, Sdružení 
Český ráj a při jednáních Sdružení 
místních samospráv. Samozřejmě 
se účastním rady města a také vý-
boru pro rozvoj a uzemní plánování. 
Přináším kontakty, příklady dobré 
praxe... Myslím, že tento výčet je 
nejlepší odpovědí všem, kteří kriti-
zují souběh funkcí. Jak vidíte, pro 
naše město jde o přínos v desítkách 
miliónů. 

Trávíte v Hradišti čas?
Většinou tu jsem v pondělí a dál 

dle jednání sněmovny. Jsou týdny, 
kdy se objevím na radnici třikrát za 
týden, ale také jednou za 14 dní. Můj 
přínos pro město ale není odvislý od 

času stráveného na radnici, řadu 
schůzek spojených s Hradištěm 
odbavuji v Praze. Jinak s rodinou 
bydlíme ve Veselé, a tak to také 
zůstane. Pokud se potřebuje někdo 
potkat osobně, může to být vždy  
v sobotu na farmářských trzích na 
našem náměstí.

Není toho na vás moc?
Je. Ale já neměl nikdy službu 

pro náš domov jako běžnou práci, 
je to srdeční záležitost. A jak vidí-
te, našemu domovu ležícímu mezi 
Drábskými světničkami a Jizerou 
mé zapojení v několika institucích 
pomáhá. Každá funkce a každá prá-
ce se dá dělat s různým nasazením  
a různě efektivně. O všech funkcích 
je ale třeba přemýšlet tak, že jsou 
jen na chvíli půjčené – rolí politika 
by mělo být proměňování těchto pří-
ležitostí a ne baštění jednoho chle-
bíčku za druhým. Každopádně jsem 
se rozhodl, že zdraví i rodině trochu 
odlehčím a opustím přední příčku na 
kandidátce do krajských voleb. Na 
chvostu kandidátky svým jménem 
podpořím hejtmanku Petru Pecko-
vou. Dobré kontakty a vztahy na kra-
ji naše město potřebuje. Především 
jsem se ale rozhodl kandidovat do 
senátu, a zúročit tak zkušenosti ze 
sněmovny a kraje pro Mladobole-
slavsko. Pokud bych uspěl,umožnilo 
by mi to věnovat se pouze Pojizeří 
a soustředit se i na další pomoc na-
šemu městu z hlavního města. Pří-
padný úspěch v senátních volbách 
automaticky znamená opuštění po-
slanecké sněmovny. (wes)
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V létě zveme na Anenskou pouť i dechovku
Jsme v půlce! Máme naplněnou polovinu ka-

pacity tanečních kurzů pro mládež. Ty budou 
probíhat tradičně od září do prosince. Jako 
vždy s lektory z taneční školy ILMA. Dopo-
ručujeme neotálet s přihlášením, a přesto 
že to není povinné, je výhodnější, když se 

přihlásíte v páru. Budeme se těšit opět od 
září na tanečním parketu!

TANEČNÍ KURZY PRO MLÁDEŽ 

V městském infocentru si můžete vyzved-
nout nové kulturní zpravodaje pro sezónu 
2024/2025. V nich najdete program pro 
divadlo, koncerty a pohádky na další rok, 
na které si můžete zakoupit abonentky za 

výhodnou cenu. Stále jsou volná místa, stačí 
se doptat v kanceláři divadla.

PŘEDPLATNÉ NA DIVADELNÍ, KONCERTNÍ  
A POHÁDKOVOU SEZÓNU JE V PRODEJI

Tradiční Anenská pouť v Mnichově Hradišti. 
Můžete se těšit na pouťové atrakce, lunapark 
a samozřejmě i bohatý sortiment stánkové-
ho prodeje, dobré jídlo i pití. Součástí svět-
ské pouti je i její církevní část – poutní mše 
v kostele sv. Jakuba a procesí od kostela  

k sousoší sv. Anny v ulici V Lípách.

ANENSKÁ POUŤ

Tradiční prázdninová 
soutěž městské knihovny
Protože přichází čas prázdnin, do-
volených, výletů, lenošení, melou-
nů a zmrzlin, připomínáme tradiční 
knihovnickou letní soutěž, letos již 
devátý ročník! Podělte se s námi  
o vaše zážitky, pošlete nám pohled-
nici z prázdnin, připište, co právě 
čtete a čeká vás malá odměna. Po-
hlednice budou po celé léto vystave-
ny ve vstupní chodbě knihovny. Ot-

vírací doba během letních prázdnin 
je neměnná, půjčujeme v běžném 
režimu. 

Naše adresa je: Knihovna, Tur-
novská 717, 295 01 Mnichovo Hradi-
ště. Krásné léto a těšíme se na vaše 
pozdravy!

Lucie Krausová,
Městská knihovna Mn. Hradiště

Kino zve na prázdninové 
filmové zážitky
I o letních prázdninách vás rádi při-
vítáme v kině! Nabídneme vám řadu 
filmových novinek z různých zemí  
i žánrů.

V červenci bude kino promítat 
pouze v pátek a v sobotu, vždy od 
20 hodin. Pozveme vás na nové 
české filmy Zápisník alkoholičky  
s Terezou Rambou v hlavní roli a Za-
hradníkův rok, ve kterém se hlavní 
úlohy zhostil Oldřich Kaiser. Ze za-
hraniční nabídky uvedeme snímek 
Motorkáři a koncem července v pre-
miéře nové dobrodružství známých 
komiksových superhrdinů Deadpool 
& Wolverine. Děti mohou přijít na 
oblíbený animák Já, padouch 4 a na 
pokračování filmu V hlavě s názvem 
V hlavě 2. 

V srpnu bude v kině již běžný 
provoz, od středy do neděle. Všech-
ny večerní projekce, tedy i v pracovní 
dny, budou vzhledem k delším dnům 
začínat ve 20 hodin a nedělní filmy 
pro děti v 17:30 hodin. Nabídneme 
vám například český film Jiřího Mád-
la Vlny z prostředí Českého rozhlasu 
odehrávající se v 60. letech minulé-
ho století. Snímek Vetřelec: Romu-
lus volně navazuje na slavný film Ri-
dleyho Scotta z roku 1979, takže se 
opět budeme hodně bát! Film Závod 
o slávu z prostředí automobilových 
závodů, podobně jako Rivalové, Le 
Mans 66 nebo Gran Turismo, zachy-
cuje soupeření dvou automobilových 
značek, tentokrát Audi a Lancie. Na 
mistrovství světa v rallye v roce 1983 
se obě zmiňované značky utkaly  
a tyto velkolepé automobilové závo-
dy můžete ve filmu vidět!

Pro děti je připraven animovaný 
snímek Harold a kouzelná pastelka 
o chlapci, který stvoří vše, co chce, 

jen tím, že to nakreslí.
V sobotu 20. července a v so-

botu 17. srpna kamenné kino hrát 
nebude, místo toho vás pozveme na 
dva filmy uváděné pod širým nebem. 
V červenci v letním kině uvidíte je-
den z nejslavnějších filmů britského 
režiséra Christophera Nolana In-
terstellar, který letos slaví 10 let od 
svého vzniku. Je to velkolepá sci-fi 
o putování vesmírem, kde skupina 
kosmonautů hledá nový domov pro 
umírající Zemi a cestuje červí dírou 
do jiné dimenze. Film má skvost-
né herecké obsazení (Matthew 
McConaughey, Anne Hathaway, 
Jessica Chastain, Matt Damon, Mi-
chael Caine), je strhující i dojemný.  
V srpnu vás pozveme na pokračo-
vání oblíbené Poslední aristokratky  
s názvem Aristokratka ve varu. Tento 
český film je divácky velmi oblíbený 
a skvěle herecky obsazený, stejně 
jako adaptace prvního dílu ze série 
Poslední aristokratka. Věříme, že se 
dobře pobavíte!

Začátky představení jsou v čer-
venci ve 21:30 a v srpnu ve 20:45 
hodin. Vstupné je 120 Kč. Promítat 
se bude v Mnichově Hradišti na lou-
ce proti kapli svaté Anny u zámku. 
Přineste si vlastní „sezení“ – deky, 
sedačky, židličky… Drobné občers-
tvení (popcorn, nápoje) bude k za-
koupení na místě. V případě špatné-
ho počasí se projekce ruší.

 S přáním krásných prázdnin  
a dovolených se na vás těší vaše 
kino!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Do Mnichova Hradiště se znovu vrací decho-
vá hudba Turnovanka, která zahraje na faře  
v rámci Anenské pouti. Hrát se bude od 
16:00 do 18:00 hodin ve stodole, na místě 
bude zajištěno drobné občerstvení. Přijďte 
si užít pohodovou muziku a příjemné odpo-

ledne.

DECHOVÁ HUDBA TURNOVANKA

Infocentrum vyslyšelo přání a rozšířilo nabídku suvenýrů
Turistická sezóna již běží v pl-
ném proudu a my jsme si v našem 
městském informačním centru opět 
připravili pár novinek na osvěžení 
sortimentu upomínkových předmětů. 

V letošním roce slaví Asociace 
turistických informačních center 30. 
výročí svého vzniku a k této příle-
žitosti byla vydána sada sběratel-
ských turistických známek. V sadě 
je celkem 14 známek, kde každý 
kraj ČR reprezentuje jedna známka. 
Jak správně tušíte, u nás zakoupíte 
turistickou známku Středočeské-
ho kraje. Pilní sběratelé, kterým se 
povede sesbírat známky ze všech 
krajů, získají jako bonus neprodej-
nou prémiovou turistickou známku. 
Zkrátka nepřijdou ani lovci oblíbe-

ných turistických vizitek, protože  
i pro ně máme v prodeji výroční vizit-
ku 30 let ATIC a také novou erbovní 
fotonálepku Albrechta z Valdštejna.

Magnetky jsme letos doplnili 
o tři nové druhy. Tou nejžádanější 
je určitě magnetka složená ze čtyř 
turisticky nejatraktivnějších staveb 
ve městě. Dále jsme vydali mag-
netku oblíbené Zásadky. Jedná se  
o krásnou dřevěnou magnetku, kte-
rá je největší z naší nabídky. A na-
konec nechybí ani nová magnetka 
nedalekého Valečova. Samolepky 
se znakem města jste u nás poptá-
vali tak dlouho, až jsme vaše přání 
vyslyšeli a vyrobili je. A konečně se 
nám do nabídky vrací i oblíbené ke-
ramické hrnky, u kterých se můžete 

těšit na nově zpracovanou grafiku s 
kresbami největších turistických cílů 
Mnichovohradišťska.

Tak to by byly novinky. Všech-
ny si je můžete prohlédnout u nás  
v infocentru, na našem facebooku  
a webu města. Dobrou zprávou ur-
čitě také je, že jsme opět nasklad-
nili magnetku s liazkou, kterou jsme  
v loňském roce zasvěceném osla-
vám výročí Liazu vyprodali. Z regio-
nálních výrobků máme vína Jacina 
z nedaleké Jiviny. Zakoupíte u nás 
lahvinku Hibernalu, Cuveé Naty  
a Rulandského šedého, vše ročník 
2022, z nichž poslední dvě jmeno-
vané se pyšní zlatou medailí národní 
soutěže vín.

Přejeme vám krásné léto!

Tomáš Hejdrych,
MIC Mnichovo Hradiště

Valčík na rozloučenou aneb 
Kdo s koho! má nový termín
DS Tyl Mnichovo Hradiště má po 
úspěšné premiéře, jeho novou hru 
Valčík na rozloučenou aneb Kdo 
s koho! můžete v repríze vidět 12. 
září. Vstupenky zakoupené na pů-
vodní termín 11. června zůstávají  
v platnosti.

Místní ochotníci uvádějí černou 
tragikomedii, která je inspirovaná 
úspěšnou hrou Wolfganga Kohlha-
ase a Rity Zemmerové, Ryba ve 
čtyřech. Rudolf je oddaný. Rudolf je 
vstřícný. Rudolf toho vydrží hodně. 

Ale pouze do doby, než se rozhodne 
všechno změnit! V cestě za splně-
ním jeho snu mu však stojí tři sestry, 
Karolína, Cecílie a Týna, které se jen 
tak nevzdávají. Má to všechno totiž 
jeden háček. Aby Rudolf získal, co 
potřebuje, musely by sestry zemřít. 
Vyhraje Rudolf tento „souboj“? A co 
na to sestry, kterým doposud slou-
žil? Kdo bude nakonec tančit valčík?

Barbora Balejová, 
KLUB Mn. Hradiště s.r.o.

Pěvecké sbory zakončily 
sedmatřicátou sezónu

V pátek 31. května zakončily pěvec-
ké sbory ZUŠ – Koťata, Zvonečky  
a Zvonky – svoji 37. sezónu výroč-
ním koncertem na sále ZŠ Student-
ská. Koťata a Zvonečky předvedly 
vše, co se tento školní rok naučily 
a podle usměvavých tváří rodinných 

příslušníků a jejich potlesku se jim to 
povedlo na jedničku.

Zvonky pojaly vystoupení jako 
generálku na mezinárodní festi-
val sborového zpěvu Alta Pusteria  
v Itálii, kam sbor zamířil v polovině 
června. (ah)
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Součástí vyřazení absolventů A3V bylo 
pozvání na cyklus věnovaný filmu a televizi
V obřadní síni radnice byl v pondě-
lí 17. června završen letní semestr 
Akademie třetího věku, který připra-
vil Vzdělávací institut Středočeské-
ho kraje ve spolupráci s městem. 
Poté, co dozněla studentská hymna 
Gaudeamus igitur, si čtrnáct poslu-
chaček a jeden posluchač převzali 
certifikáty o absolvování cyklu před-
nášek o česko-slovenských vztazích,  
o výrazných osobnostech společ-
ných dějin i o dělení Českosloven-
ska na dva samostatné státy. 

Absolventy pozdravil starosta 

Když vás zdravotní problém 
posune k životní cestě
Můj otec, Milan Svoboda, se narodil 
18. června 1954 v Kolíně. Od útlého 
dětství žil v Mladé Boleslavi v blíz-
kosti Radouče. Zde strávil i mládí  
a po vojně a svatbě se přestěhoval 
do Mnichova Hradiště. 

Pracovní život se do jeho zhruba 
35. roku točil okolo aut, nákladních 
automobilů, bagrů, autobusů a au-
todopravy, zejména v ČSAD Mladá 
Boleslav a Mnichovo Hradiště. Jako 
zkušený řidič působil především  
v kamionové dopravě, ale z důvodu 
časového vytížení a výchovy dcer 
přestoupil na autobusovou dopravu. 

Z důvodu sedavého zaměstnání 
to začala odnášet záda. Pamatuji si, 
jak jsem tátovi nosila k posteli koš-
tě, aby se mohl opřít a vstát. V této 
době potkal prvního místního nad-
šence do kulturistiky – pana Eichlera 
z Bakova nad Jizerou. Tady vzal táta 
první činku do ruky a začala jeho 
láska k železu. První jeho domácí 
posilovna vznikla u nás doma ve 
venkovním přístřešku – ručně vyro-
bená hrazda, lavice, činky a ostatní 
nářadí. Z okna jsem pozorovala, jak 
cvičí za jakéhokoliv počasí. 

A tak se zrodila myšlenka na 

otevření první posilovny v Mnichově 
Hradišti pro veřejnost. Stalo se tak  
3. ledna 1991 v zadní části soko-
lovny. Začali chodit nadšenci všech 
věkových kategorií. Sdíleli mezi se-
bou první kulturistické časopisy, ob-
divovali Arnolda Schwarzeneggera, 
Sylvestra Stalloneho, následně Pa-
vola Jablonického a další. Z důvodu 
velké popularity a nedostatečných 
prostorů se posilovna přesunula do 
prostor u bývalé pily na konci ulice 
Tylova a v prostorách nynějšího are-
álu, kde sídlí například firma Jokar. 
A vznikla nová myšlenka – otevření 
prvního fitness pro ženy M-Helena-
-M a opět v sokolovně. Zde se služ-
by rozšířily o provoz solária, které, 
alespoň myslím, bylo také první  
v Mnichově Hradišti. Poslední stě-
hování proběhlo v roce 2009, kde 
se obě posilovny centralizovaly  
a do dnešní doby poskytují své služby  
v areálu bývalé Severky. Zde Milan 
Svoboda trénuje nejen sebe, ale  
i poskytuje rady, motivuje a hlavně je 
důkazem, že nikdy není pozdě začít.

Eva Djanková

Okolí Mnichova Hradiště
na starých pohlednicích
V druhé polovině června 2024 byla 
vydána kniha s názvem „Okolí Mni-
chova Hradiště na starých pohled-
nicích.“ Více než 500 pohlednic  
s krátkým popisem zavede čtenáře 
do 80 obcí a míst kolem našeho 
města. 

Naleznete v ní například vzkaz 
„budoucím pokolením“ z roku 1912 
od dělníků z pivovaru v Klášteře Hra-
dišti nad Jizerou, foto trampské osa-
dy v Habru, pohlednice vydané na 
podporu postižených sesuvem půdy 
pod Drábskými světničkami, sezon-
ní orchestr z roku 1914 v Haškově, 
pohlednici věnovanou léčitelství tzv. 
„Skokovské báby“ a další zajíma-

vosti. Kniha volně navazuje na prv-
ní vydanou knihu autora „Mnichovo 
Hradiště na starých pohlednicích 
a fotografiích.“ Obě knihy potvrzují 
nejen autorovu sběratelskou vášeň 
ke starým pohlednicím a fotografiím, 
ale i jeho lásku k tomuto kraji a lidem 
v něm žijícím. Není se proto co divit, 
že zakončuje své úvodní slovo věta-
mi: „Vítejte tedy na Mnichovohradišť-
sku! Vítejte na Ostrově svaté Anny! 
V malebném kraji na prahu Českého 
ráje.“

Informace o knize a o možnosti 
zakoupení vám rád poskytne přímo 
autor Jiří Šosvald (jiri.sosvald@
email.cz, tel.: 602 306 940). (wes)

Muzeum připravuje výstavu obrazů Josefa Bavora
Pro milovníky výtvarného umění 
chystá Muzeum města Mnichovo 
Hradiště letos na podzim výstavu 
regionálního autora celorepubliko-
vého významu. Od 12. září do 31. 
října 2024 budeme vystavovat malby 
PhDr. Josefa Bavora (*1944), rodá-
ka ze Lhotic u Mnichova Hradiště.

Výtvarník Josef Bavor je zná-
mý hlavně jako anatomický malíř 
Lékařské fakulty Univerzity Karlovy  
v Hradci Králové. Během své profes-
ní kariéry působil také jako výtvarný 
pedagog Katedry výtvarné výchovy 
na Pedagogické fakultě Univerzity 
Hradec Králové. 

Kreslení a malování se věno-
val už od dětství, nejprve výtvarně 
zachycoval zvířata, později postavy 
svých kamarádů a nejbližších. V le-
tech 1958–1962 studoval na Střed-
ní odborné škole výtvarné v Praze  
a v letech 1965–1971 výtvarnou vý-
chovu a češtinu na Filozofické fakul-
tě Univerzity Karlovy v Praze. 

Po maturitě nejprve působil 
jako propagační grafik v Agrostroji 
Jičín. Od roku 1971 do roku 2018, 
tedy téměř padesát let, pracoval 
v Hradci Králové jako anatomický 

malíř na Ústavu anatomie Lékařské 
fakulty Univerzity Karlovy. V letech 
1995–2010 externě učil na katedře 
výtvarné kultury Pedagogické fakulty 
Univerzity Hradec Králové. 

V roce 1995 se stal členem 
tvůrčího uskupení Unie výtvarných 
umělců královéhradeckého regionu, 
které několik let vedl i jako předseda. 
Dále se stal v období 2007–2024 
předsedou Oblastního sdružení 
UVU Hradec Králové.

Od roku 2007 působil Josef 
Bavor jako kurátor výstav v Galerii 
Na Hradě v Hradci Králové a na Lé-
kařské fakultě. V budově hradecké 
lékařské fakulty uspořádal na sto pa-
desát výstav současných výtvarných 
umělců, zapojil se i do charitativní  
a sponzorské činnosti. 

V roce 2016 obdržel výroční 
cenu města Hradec Králové „Primus 
inter pares“, kterou jsou u oceněných 
osob vyzdviženy jejich výjimečné  
a dlouhodobé výsledky v oblasti kul-
tury, vědy, výchovy, sportu, sociální 
práce či ochrany životního prostředí.

Hlavní celoživotní náplní uměl-
covi profese byla vědecká ilustrace, 
spolupracoval s řadou odborných 

nakladatelství, a především se spe-
cializovanými klinikami a klinickými 
pracovišti (internou, chirurgií, sto-
matologií, kardiochirurgií, radiologií 
atd). Kreslil do lékařských časopisů, 
a to jak českých, tak i zahraničních, 
graficky upravoval speciální odbor-
né monografie a učebnice, maloval  
a kreslil výukové obrazy, tvořil ilust-
race. Za jeho kresbami kostí, svalů, 
cév, nervů, operačních a diagnos-
tických postupů jsou desítky hodin 
trpělivé práce, studia, skicování 
různých variant kresby a konzultací 
s odborníky.

Při detailním mnohaletém stu-
dování dokumentací, fotografických 
a rentgenových záznamů kateder 
a klinik, histologickými preparátů, 
nebo fotogramů buněčných tkání 
získal mnoho zkušeností a vědo-
mostí. Ty poté uplatnil i při své volné 
tvorbě. Josef Bavor totiž není plené-
rový malíř, není klasický ilustrátor 
ani nezachycuje realitu, jak ji známe 
my při pohledu na věci očima. Za-
jímá se o svět kolem sebe doslova 
do hloubky, jde mu o podstatu věci,  
o obraznost struktur, skladbu. Jeho 
obrazy ovlivňují myšlenky, prožitky, 

aktuální nastavení mysli. Svou malíř-
skou tvorbu, inspirovanou lékařským 
prostředím, mikrosvětem přírody  
a morfologií lidského těla, představil 
dosud na více než třech desítkách 
samostatných a desítkách společ-
ných výstav v ČR i zahraničí.

V Mnichově Hradišti vystavo-
val svá díla Josef Bavor naposledy  
v roce 1996. Nyní tedy po téměř tři-
ceti letech se do našeho města jeho 
obrazy opět dostávají. Výstava s ná-
zvem Obrazy – Spirála života je pro 
místního rodáka i narozeninovým 
dárkem. V červnu oslavil osmdesáti-
ny, a tak jsme rádi, že se v tento pro 
něho významný rok uskuteční vý-
stava právě v prostorách výstavních 
síní mnichovohradišťského muzea. 

Slavnostní zahájení proběhne 
ve čtvrtek 12. září 2024 od 17 hodin 
v Muzeu města Mnichovo Hradiště, 
ve 2. patře státního zámku, v ulici  
V Lípách čp. 148. Následně bude 
výstava přístupná od úterý do ne-
děle od 9 do 16 hodin během září,  
a od úterý do neděle od 9 do 15 ho-
din během října. 

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště

města Jiří Plíhal, který rovněž pozval 
na podzimní přednáškový cyklus, je-
hož předmětem bude českosloven-
ský film a televize. Následně pozval 
absolventy ke slavnostnímu přípitku 
a drobnému občerstvení.

Od podzimu se bude A3V vracet 
do budovy Klubu, kde budou účast-
níky čekat moderní zrekonstruované 
prostory. Posluchači z řad Hradišťá-
ků se jako v minulých letech mohou 
i nadále těšit na finanční příspěvek 
od města. 

Martin Weiss

Divadelní kroužek Děti 
pódia nezahálí ani přes léto

Muzejní noc do kláštera 
přilákala na pět set lidí
V pátek 14. června probíhala v bý-
valém kapucínském klášteře v Mni-
chově Hradišti další Muzejní noc,  
a nutno říci, s úspěchem.

Komentovaných prohlídek oži-
vených scénkami v podání herců 
z mladoboleslavského Divadýlka 
na dlani se zúčastnilo přes 500 ná-

vštěvníků. Kdo zrovna neprocházel 
klášterní prostory, mohl posedět  
u občerstvení, které připravili za-
městnanci Fokusu MB s.r.o., jenž  
v klášteře sídlí, a u toho se zapo-
slouchat do pestrého repertoáru 
místní kapely Rezekvítek. (ll)

V sobotu 15. června bylo možné 
vidět starší soubor divadelního 
kroužku Děti pódia pod vedením 
Stanislavy Matulové s představením 
Adam stvořitel na venkovní scéně  
v Kempu Nebe. Pro mladou he-
reckou skupinu, která si říká Dnes 
Nepřijdu, to byla další zajímavá zku-
šenost, kdy se herci museli poprvé 
vypořádat s venkovním prostorem 
a ruchy okolí. Zvládli to senzačně. 
Své hraní si užívali na maximum. 
A i když tréma byla stále přítomná, 
sklidili velký potlesk.

Tento soubor však nezahálí, 
ještě před zaslouženými prázdnina-
mi jej čekalo vystoupení 22. června 
na divadelním festivale v rámci se-
tkání dětských a mladých souborů  
v Litvínově, kam byli pozváni. Jedná 
se o nepostupovou přehlídku, která 
by se v příštím roce mohla konat  
i v Mnichově Hradišti. Diváci z Hra-
diště by tak mohli vidět práci i jiných 
dětských a mladých divadel z růz-
ných koutů Čech. Budeme doufat, 
že se v příštím roce podaří v našem 
městě festival zrealizovat. 

Jestli si myslíte, že Děti pódia si 
přes prázdniny budou užívat volna, 
není to pravda. Soubor Dnes Ne-
přijdu pro své diváky plánuje nové 
představení, kvůli kterému se chtějí 
jeho členové scházet i během prázd-
nin. „Chceme být na novou sezonu 
pořádně připraveni a těšíme se, jak 

své diváky zase něčím překvapíme. 
A navíc je nám spolu skvěle, takže 
se během prázdnit rádi sejdeme,“ 
říká Justina Krinwaldová, která do 
kroužku chodí víc než sedm let  
a prošla všemi jeho soubory. 

Kroužek Děti pódia má momen-
tálně čtyři soubory od šesti do devíti 
let, od deseti do patnácti let, od pat-
nácti do dvaceti let (Dnes Nepřijdu)  
a pak i dospělé, kteří zatím žádné 
ambice na hraní divadla nemají – 
dospělí se do kroužku chodí jen po-
bavit a pracovat na svém seberozvo-
ji, ostatně stejně jako děti.

Stanislava Matulová,
Děti pódia
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Výjezd do partnerského 
města Chojnów
V pátek 24. května vyrazila 7. a 8. 
třída naší školy do partnerského 
města Chojnów v Polsku. Hned po 
příjezdu jsme se vydali na atletický 
stadion, kde jsme následně absol-
vovali atletické disciplíny: štafetu, 
běh na 60 metrů, skok daleký a hod 
medicinbalem. Před večeří si naši 
chlapci zahráli fotbal s polskými 
chlapci a vyhráli 2:1. Dívky zvládly 
volejbal s výhrou 2:0. 

Druhý den jsme vyrazili na pro-
hlídku města a do muzea města 
Chojnów, poté jsme vyjeli autobu-
sem na hrad Grodziec, kde jsme se 
zúčastnili komentované prohlídky, 
někteří z nás se byli podívat i ve 
věži. V areálu hradu jsme si mohli 
také opéct buřty. Následně nám sta-

rosta Chojnówa předal ceny za atle-
tické závody. Ve škole si někteří žáci  
a učitelé zaplavali v místním bazénu.

Třetí den jsme se už jen nasní-
dali, uklidili po sobě třídy a vyrazili 
zpátky domů. 

Po celou dobu pobytu jsme se 
domlouvali hlavně anglicky nebo 
s pomocí paní překladatelky. Jídlo 
nebylo vůbec špatné a my už se tě-
šíme, až děti z polské školy zavítají 
k nám.

Akce se uskutečnila za výrazné 
podpory vedení našeho města, za 
což velmi děkujeme.

Adéla Bělohlávkova, třída 7.B, 
ZŠ Studentská

Ten umí to a ten zas tohle a všichni 
dohromady udělají moc...
Co to znamená, když se řekne profe-
se? S dětmi v naší školce jsme pro-
fese prozkoumali nejen teoreticky, 
ale i prakticky. Paní učitelky s dětmi 
v rámci vycházek navštěvovaly růz-
ná místa po našem městě, která 
dětem přiblížila práci – prodavaček, 
pošťáků, učitelů, lékařů, úředníků, 
lékárníků, pekařů, kuchařek, hasičů, 
policistů a dalších. V rámci tohoto té-
matu se děti seznámily s významem 
peněz v životě člověka, mohly si pro-
hlédnout různé druhy měn, prohléd-
nout si, co na nich je vyobrazeno  
a zjistit, k čemu nám slouží. Aktiv-
ně se zapojili i rodiče, kteří poskytli 
dětem pomůcky, které potřebují ve 
svém zaměstnání. Děti si formou her 
a činností mohly osahat některá za-
městnání – šití na stroji, sázení kvě-
tin. Na závěr si každé dítě vybralo 
své vysněné povolání. Uvidíme, zda 
se stane realitou.

Nejstarší děti v rámci světového 
dne včel navštívili včelařku paní Svá-
rovskou, která jim přiblížila zajímavý 
a významný život těchto tvorů.

U příležitosti oslav Dne dětí pro-
běhl celoškolní týdenní projekt Za 
pokladem piráta Černovouse. Každý 
den děti navštívila jedna postava 

z příběhu o pirátu Černovousovi  
a jeho zakleté minci. Děti plnily 
různé úkoly na zahradě i ve třídě 
pod dozorem indiána, domorodce, 
trosečníka a piráta. Na konci týdne 
osvobodily samotného piráta Černo-
vouse, předaly mu zakletou minci,  
a získaly tak klíč k truhle s pokla-
dem. K tématu k nám i přijelo diva-
dlo Ondřeje Bednáře s pohádkou 
„Křížem krážem oceánem“. 

V pondělí 3. června za dětmi do-
razili studenti z místního gymnázia s 
panem profesorem Lukášem Umá-
čeným, kteří dětem nachystali různé 

soutěže a aktivity na školní zahradě. 
Děti čekala chůze po laně, procvičo-
vání paměti, hod míčků na cíl, kopá-
ní do brány apod. Velcí i malí si to na 
zahradě moc užili.

Pak přišel čas posledních škol-
ních výletů. Děti ze tříd Hruštička 
a Beruška se vypravili do Mirakula 
prozkoumat tamní prolézačky. Slu-
níčko a Motýlci zavítali za zvířátky 
do Zoo Chleby, kde měly možnost 
si zblízka prohlédnout, pohladit  
a nakrmit daňky. Jablíčka a Včelič-
ky jely také za zvířátky, tentokrát do 
Zoo Liberec. Nejvíce děti upoutal 

lachtan, který se začal obecenstvu 
náležitě předvádět, a také nám tolik 
podobní paviáni. 

Pak už ale nastal čas loučení, 
a to především předškoláků, kterým 
zazvonil poslední školkový zvoneček 
– od září usednou do školních lavic. 
Jejich rozloučení proběhlo ve čtvrtek 
20. června v krásném prostředí ka-
pucínského kláštera.

Všem čtenářům přejeme krásné 
a slunečné léto. V září se na vás 
opět těšíme. 

Michaela Novotná,
Mateřská škola Mírová

Spanilá jízda Hradištěm 
Kolona 13 traktorů se žáky SOU 
Hubálov a dvou historických Felicií 
Cabrio projížděla 18. června z Hu-
bálova přes Březinu do Mnichova 
Hradiště. U budovy 2. ZŠ naši sou-
časní žáci předali malý dárek těm, 
kteří k nám nastoupí od září. Akce 
se zúčastnily všechny tři mnichovo-
hradišťské základní školy.

 Chtěli bychom touto cestou po-
děkovat všem kolegyním a kolegům 

ze základních škol, že hlavnímu 
organizátorovi, učiteli odborného 
výcviku Martinu Novákovi, tuto akci 
pomohli za krásného slunečného 
počasí uskutečnit.

 Věříme, že i naši budoucí žáci 
si toto dopoledne užili. V září na vi-
děnou v Hubálově.

 
Radka Pitrmocová, 

SOU Hubálov 

Tým RC RACING Hubálov slaví vítězství
Začátkem června se konalo v areálu 
ostravského Trojhalí Karolina národ-
ní finále soutěže Hydrogen Grand 
Prix 2024 dálkově ovládaných RC 
modelů automobilů v měřítku 1:10 
na hybridní pohon. Tohoto klání se 
účastnily střední školy z celé ČR.

Vítězem závodu se stává tým, 
který ujede s omezeným množstvím 
energie během čtyř hodin největší 
počet závodních okruhů. Závo-
du předchází mnoho hodin práce  
v zájmovém kroužku, během kte-
rých si žáci musí model automobilu 
s pomocí CAD programů navrhnout, 
s využitím 3D tisku vyrobit, odzkou-
šet, vyladit a co nejlépe nastavit pro 
vlastní závod. 

Hubálovský tým pod vedením 
učitele odborného výcviku Jana 
Janíčka se svou ŠKODOU 130 RS 
letos v Ostravě vyhrál. Navázal tak 
na úspěch z roku 2022, kdy kluci po 

vítězství v národním kole postoupili 
na světové finále v nizozemském 
Assenu. 

Letošní vítězství dává týmu prá-
vo reprezentovat ČR na světovém 
finále, které se tentokrát uskuteční 
v září 2024 v USA, konkrétně v ka-
lifornském Anaheimu. Není tajem-
stvím, že náklady na takovou cestu 

přesahují možnosti školy. Proto tým 
aktuálně hledá sponzory ochotné 
naše kluky podpořit, aby se mohli 
tohoto prestižního klání zúčastnit. 

Pokud se vše podaří, budeme 
našim závodníkům držet palce.

        Radka Pitrmocová 
a Jan Janíček, SOU Hubálov

INZERCE

Pohádkový rok v Mateřské škole Jaselská končí
Školní rok se přehoupl jako sluníčko 
na obloze a prázdniny jsou na do-
hled. Jaký tedy byl ten náš pohádko-
vý rok? Určitě plný zajímavých akcí, 
pohádek, činností i her. A jak se 
nejlépe rozloučit s rokem pohádek? 
Přece pohádkovým výletem. 

Na konci května jsme se všich-
ni vypravili autobusem směr Jičín.  
Nejprve jsme si vyšlápli na kopec 
a zříceninu hradu Brada, odkud byl 
překrásný výhled do celého kraje.  
A tak jsme mohli debatovat, kudy-
pak asi chodil Rumcajs do Jičína 
a zda ho bolely nohy. Potom jsme 
pokračovali přímo do Řáholeckého 
lesa hledat Rumcajsovu jeskyni.  
A to tedy bylo překvapení! Nejen, že 
jsme ji našli, ale Rumcajs tam měl 
i lože s přikrývkami, velký červený 
klobouk, hrníček na pití a dokonce  
i džus. V lese Řáholci se dětem moc 
líbilo. Jen byly trošku zklamané, že 
tam na nás Rumcajs nečekal. Pravi-
ly, že jsme mu měly poslat sms, aby 
věděl, že přijedeme! Náladu nám 
zvedlo malé borůvkové občerstvení. 
Vše nakonec zachránily klíčenky  

s Rumcajsem a Cipískem, zakoupe-
né dětem na památku. Ve školce si 
pak děti nakreslily, co se jim na výle-
tě nejvíc líbilo. 

Svátek všech dětí jsme oslavili 
námořnickým dnem. Všichni přišli 
buď v pruhovaném nebo modrobí-
lém tričku. S námořnickou čepicí  
a postavenou námořní lodí bylo 
snadné vžít se do role námořníků.  
Za splnění drobných úkolů děti če-
kala i odměna v podobě zdravých 

dobrůtek. A protože nám ten den 
přálo i sluníčko, mohla námořnická 
párty pokračovat na zahradě, kde 
se nakonec námořníci ze všech tříd 
společně vyfotili. 

Tradiční rozloučení s dětmi, 
odcházejícími do školy proběhlo na 
sále ZŠ Studentská. Každá třída 
si připravila veršovanou pohádku. 
Program byl doplněn spoustou po-
hádkových písniček. Při šerpování 
a loučení došlo i na slzičky z dojetí. 

Celé odpoledne bylo vydařené, děti 
si užily i spoustu zábavy a rodiče 
společně s učitelkami zkonstatovali, 
jak rychle tři roky ve školce utekly.  

Teď už nám jen zbývá všem dě-
tem a jejich rodičům popřát krásné 
slunečné léto! A budoucím školáč-
kům úspěšný start v základní škole!

Pavlína Bešíková,
Mateřská škola Jaselská
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N Klub Mnichovo Hradiště: Prostor 
pro všechny, kteří hledají správný směr
Rok 2024 je pro nás symbolem růstu 
a budování. Protože jsme pro náš 
klub, který mohou zcela zdarma na-
vštěvovat děti od 6 až do svých 26 
let, získali nové prostory, měli jsme 
už od léta opravdu „napilno“.

Prostory nízkoprahového zaří-
zení najdou občané Mnichova Hradi-
ště poblíž náměstí, v těsné blízkosti 
školní jídelny, komunitního centra  
a základní školy v budově bývalé far-
mářské prodejny. Od úterý do pátku 
se spolu s dětmi a mladými dospělý-
mi setkávají sociální pracovníci buď 
přímo v klubu nebo v ulicích města. 
Co zde naleznou, na to odpovídá 
vedoucí N Klubu Zdeněk Urban: 
„Pro naše klienty máme bezpečný 

prostor, naslouchající ucho a přede-
vším podporu v situacích, ve kterých 
ji ostatní nenabízí nebo nabídnout 
nemohou. Jsme tady pro děti a mla-
dé dospělé, kteří se ve svém životě 
potýkají s náročnou situací, porůz-
nu experimentují, hledají pomoc  
a, jednoduše řečeno, neví kudy 
kam.“ Tereza Müllerová, odborná 
ředitelka SEMIRAMIS z. ú. pak do-
dává: „Jsme tady pro všechny děti 
a mladé dospělé, nad kterými okolí 
láme hůl nebo pro ty, jejichž blízcí 
pro (nejen) pomyslnou hůl nejdou 
daleko.“

N Klub je zvenku docela obyčej-
ným místem setkávání, zevnitř kro-
mě příjemných prostor a přátelského 

přístupu nabízí registrovanou sociál-
ní službu pro děti a mladé lidi, kteří 
se nacházejí v nepříznivé sociální si-
tuaci nebo jsou takovou situací ohro-
ženi. Spolu s klienty Klubu se pracu-
je na zlepšení jejich situace, je jim 
poskytováno poradenství, pomoc, 
podpora, učí se zvládat nejen běž-
né potíže všedních dní, ale mnohdy  
i velmi náročné životní situace.  
V „nízkoprahu“ se však klienti učí  
i dalším dovednostem – pravidlům, 
jejich významu a dodržování, pod-
porujeme je v přípravě do školy, po-
máháme jim s finanční gramotností, 
učíme je plánovat, komunikovat  
a spolupracovat. Máme místo pro 
každého, kdo chce najít správný 

směr nebo si odpočinout od běžných 
starostí dětství a dospívání nebo 
hledá pomoc a podporu.

S dětmi si umíme užít i spous-
tu legrace. Plánujeme různé akce, 
zapojujeme se do komunitních akcí, 
realizujeme výlety, hrajeme hry, 
povídáme si a diskutujeme nad dů-
ležitými tématy, spolupracujeme se 
zdejšími základními školami… Přijď-
te se na nás podívat!

Činnost SEMIRAMIS z. ú. je 
podporována městem Mnichovo 
Hradiště. Děkujeme!

Tereza Müllerová,
Semiramis

CHODÍM PO MĚSTĚ
Červenec, srpen = léto, prázdniny, Jizera. To byl nejkrásnější čas dětství. 
Přesto, že jsme my starší přitom žili v době druhé světové války. Ty pocity 
však zažívají i dnešní děti a díky Bohu, že u nás v míru!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

Jak se vyhnout 
nepoctivým řemeslníkům
Že by nepoctivý řemeslník shrábl zá-
lohu na rekonstrukci koupelny a pak 
se ztratil jak pára nad hrncem, se 
nestává často, ale čas od času i ta-
kový případ řeší občanská poradna 
Respondeo. „Jindy zase může práci 
odvést s vážnými nedostatky a od-
mítá učinit nápravu, někdy se stane, 
že při práci něco poškodí a odmítá 
za to převzít odpovědnost,“ popisuje 
Hedvika Stuchlíková, vedoucí ob-
čanské poradny. Dodává, že se však 
nejedná o příliš časté případy, aby 
nepadl stín na poctivé řemeslníky.

„Nicméně je třeba při každé re-
konstrukci či objednávce řemeslných 
prací dodržovat základní pravidla,“ 
nabádá Veronika Bártová, sociální 
pracovnice občanské poradny.

1. Hledejme si reference na fir-
mu – využijme internet a kontaktů 
mezi známými, kteří již mají dobré 
nebo špatné zkušenosti.

2. Když narazíme na nově 
založenou firmu, ke které chybí 
informace a reference, je třeba si 
najít jednatele nebo majitele v živ-
nostenském rejstříku dostupném na 
internetu. Pokud je například jedna-
telem mnoha firem v likvidaci, je to 

podezřelé. 
3. Požádejme firmu o ukázky 

předchozích projektů, abychom vi-
děli, jak vypadají výsledky její práce.

4. Chtějme vědět, jak se jmenu-
je majitel či jednatel firmy. Pokud by 
jméno zástupce firmy tajil, je to opět 
podezřelé. Rovněž bychom měli vě-
dět, s kým podepisujeme smlouvu či 
objednávku. 

5. Vždy mějme přesnou pí-
semnou objednávku či smlouvu  
a stvrzenku o tom, že jsme zaplatili 
zálohu.

6. Pokud se nám ve veřejně do-
stupných zdrojích nedaří najít vůbec 
nic o dané firmě, měli bychom se mít 
na pozoru a zvážit, zda chceme ně-
komu takovému svěřit zálohu.

Veškeré konzultace v občanské 
poradně jsou a nadále budou bez-
platné díky finanční podpoře Středo-
českého kraje a Mnichova Hradiště. 
V případě potřeby se zájemci mohou 
objednat telefonicky nebo e-mailem 
(725 306 332, poradna@respondeo.
cz).

Jolana Boháčková,
Respondeo
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Navštivte zámek Blatná 
a skanzen Chanovice
Majestátní Bílá věž odrážející se na 
vodní hadině. Rozlehlý anglický park 
plný jelenů, daňků a lam alpak. Vy-
hlášená kavárna Oh my deer Café. 
To vše nabízí zámek Blatná, vyhle-
dávaná jihočeská památka a záro-
veň stavba obehnaná vodním pří-
kopem. Rodové sídlo šlechtického 
rodu Hildprandtů nechá nahlédnout 
do okouzlujících interiérů. Orientální, 
barokní nebo empírový salonek jistě 
stojí za vidění. Ale i exteriéry zám-
ku vás uchvátí, stejně jako filmaře, 
kteří zde tvořili záběry do oblíbené 
pohádky Šíleně smutná princezna  
a filmu Bílá paní.

Odsud se přesuneme do Cha-
novic na jihozápadě Plzeňského 
kraje. Tento skanzen je připomínkou, 
jak hospodařili sedláci v 18. a 19. 
století. Malebná stavení přivezená  
z blízkých obcí nabízí vhled do his-
torie zemědělců a domkářů tohoto 

kraje. Roubené domy, špýchary, 
sušárny ovoce, bylinkové zahrádky  
a zejména expozice rukodělné vý-
roby nás přenesou do časů našich 
prapradědečků a jsou zážitkem, kte-
rý si nemůžete nechat ujít.

Výlet spolku Senioři nejen sobě 
se uskuteční v úterý 23. července. 
Cena za dopravu je 700 Kč za oso-
bu. Autobus odjíždí v 6:10 hodin od 
mnichovohradišťského zdravotního 
střediska (směr Mladá Boleslav)  
a v 6:15 z Veselá (směr Mladá Bo-
leslav)

Na zájezd je nutné se předem 
přihlásit. Veškeré podrobnosti včet-
ně katalogu výletů na celý rok 2024 
najdete na webu www.seniorinejen-
sobe.cz. Bližší informace poskytne 
také Pavel Svoboda na telefonu 702 
051 284.

Klára Marešová

Rybářské závody pro děti 
na revíru ve Veselé

Kluci a holky z rybářského kroužku 
úspěšně složili závěrečné zkoušky. 
Odnesli si tak osvědčení o získání 
svého prvního rybářského lístku. 
Jenom pro ně připravili vedoucí od-
boru mládeže rybářský závod, který 
proběhl na RMV Veselá. Vítězem 
se stal Michal Tuček. Hned za ním 
skončil David Bezděk a na třetím 
místě Tomáš Novák. Všichni si na 
RMV Veselá užili krásné dopoledne. 

Druhý závod, opět na RMV 
Veselá, proběhl již pro všechny děti 
do 15 let. V tomto klání je již celá 
řada zkušených mladých rybářů  
a rybářek. Za některé úlovky by se 
nemuseli stydět ani dospělí závod-
níci. Opět bylo objednáno krásné 
počasí, a tak se hned ráno mohlo 
začít závodit. Po prvním kole násle-

dovalo opékání libereckých párků 
a občerstvení. Komu se nepovedl 
úvod závodu, ten mohl vše napravit 
v kole druhém. Ryby byly při chuti.  
Z vody se tahali především cejni  
a plotice. Někomu braly ryby více, 
jinému méně. Záleželo na zvolené 
technice lovu. Tu nejlépe vyladil 
Matěj Tůma, Jakub Olbrich a Matěj 
Vach. Gratulujeme! Pochvalu si ale 
zaslouží všichni, protože byli skvělí! 
Budeme se opět těšit za rok.

Děkujeme městu Mnichovo 
Hradiště, Středočeskému územnímu 
svazu ČRS, Rybářským potřebám 
Na Háku a Řeznictví Dvořák za pod-
poru, kterou pro závodníky připravili.

Josef Ďurček,
ČRS MO Mnichovo Hradiště

Předprázdninové i poprázdninové aktivity KČT
S jarní sezónou jsme se rozloučili 
tradičním posezením u Jizery, před 
námi (respektive před našimi dětmi) 
jsou dva měsíce prázdnin a s nimi  
i tradiční útlum činnosti odboru, aby-
chom se mohli věnovat svým rodi-
nám a dovolenkovým radovánkám. 
Nicméně věříme, že naše seniorská 
sekce s nějakou akcí přijde, buďte 
tedy ve střehu a hlavně v kontaktu  
s Helenou Pöllovou (737 268 546, 
helena.pollova@seznam.cz), abyste 
o žádnou seniorskou akci nepřišli. 

Co máme za sebou? Červen byl 
na aktivity také bohatý, s muzeem 
jsme se vydali na výlet z Březiny přes 
Loukov a Loukovec do Hubálova, 
kde jsme se díky manželům Urbano-
vým podrobně seznámili s chodem 
jejich sklářské dílny i s ukázkami 
prací, jež vznikají pod jejich zázrač-
nýma rukama. Díky ochotě majitelů 
jsme mohli nahlédnout i do útrob 
hubálovské vodní elektrárny. Zlatým 
hřebem tohoto výletu pak bylo bro-
dění Jizery, k němuž se odhodlala již 
jen část z účastníků muzejního výle-

tu – ale stálo to za to, kromě histo-
rického brodu jsme využili i původní 
úvozovou cestu, jež nás zavedla na 
Hradec, odkud jsme již pokračovali 
polňačkami či částečně po silnici až 
do Mnichova Hradiště. 

S Tomášem Trkolou jsme opět 
poznávali rozhledny, tentokrát ty ta-
nvaldské. O stoupání a klesání tedy 
nebyla během tohoto výletu nouze. 
Pod taktovkou Martiny Kulíkové a 
Ondry Šindeláře se konal již třetí 
dětský čundr, jenž nás letos zavál 
do Dolního Bousova a jeho okolí. 
Cesta z obce Vyskeř přes Kost až na 
tábořiště „Naše louka“ byla kouzelná  
a zejména v části ke hradu Kost té-
měř bez turistů. Přespání na tábořiš-
ti bylo pro mnoho dětských výletníků 
opravdovým dobrodružstvím – ačkoli 
se řada z nich těšila na nefalšova-
né spaní pod širákem, kvůli drobné 
přepršce došlo k nočnímu stěhová-
ní pod přístřešek. Ale i tak si naši 
účastníci přivezli z čundru skvělé 
zážitky v podobě spaní ve spacá-
ku, společného vaření na kamnech 

a jídla z ešusu... Nedělní ráno bylo 
navíc okořeněno velmi poutavým 
vyprávěním ornitologa a kováře 
Pavla Kverka o slavících z Dolního 
Bousova, jež nám dokonale přiblížil.  
A i když už po slavících nebylo v jeho 
„slavičím háji“ ani vidu ani slechu, 
přesto jsme odcházeli s dojmem, že 
je dokonale známe. Nechyběla ani 
dobrodružná cesta podél kolejí či 
pšeničným polem a v závěru pak od-
měna v podobě možnosti zchladit se 
na právě napouštěném soboteckém 
koupališti.   

V době vzniku tohoto článku 
ještě netušíme, jak dopadne náš 
62kilometrový dálkový pochod  
z Harrachova do Mnichova Hradiště 
v noci z pátku 21. června na sobotu 
22. června, ale věříme, že v plné síle 
dorazíme až do cíle. 

Už se také začínají rýsovat naše 
podzimní plány, namátkou například 
přechod Krkonoš první zářijový ví-
kend, na konec září si Petr Hladík 
naplánoval přechod Jizerských hor 
z Liberce do Hejnic (konkrétně se 

výlet uskuteční 29. září). Lukáš 
Umáčený již tradičně nabídne svůj 
podzimní víkendový přechod – za-
tím se lokalitou nechme překvapit, 
nicméně počítejte s ní během prv-
ního říjnového víkendu. Markéta 
Tomášová naplánovala na sobotu 
12. října či neděli 13. října výlet do 
Prahy, pozve zájemce o procházku 
naším hlavním městem na Petřín  
a do Kinského sadů. V plánu je pak 
také tradiční adventní kamínkování. 
Nesmíme zapomenout ani na již 
nyní připravovaný seniorský auto-
busový výjezd na Náchodsko, kon-
krétně do náchodského zámku a do 
pevnosti Dobrošov, který se usku-
teční ve středu 4. září pod vedením 
Jitky Thorovské. Ale jistě nepůjde  
o jedinou seniorskou akci podzimu. 

Přejeme všem malým i velkým 
turistům prochozené léto plné skvě-
lých cestovatelských zážitků!

Markéta Tomášová,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště 

Léto na zámku: koncert, 
divadlo i akce pro děti
Od 30. června do 25. srpna je ka-
ždá prázdninová nedělena zámku 
Mnichovo Hradiště věnována dětem. 
Připraveny jsou pro ně speciální 
prohlídky s průvodkyní v kostýmu  
a upraveným výkladem. Na ně na-
vazuje dětské divadelní představení 
v zámecké konírně. 30. června sérii 
zahájilo Divadlo z půdy s pohádkou 
„Za horama za dolama“. Prohlíd-
ky začínají v 10:15 a 10:45 hodin, 
představení pak v 11:30 hodin. Vstu-
penky je možné koupit na pokladně 
zámku nebo přes online prodej. 

Zámek nezapomíná ani na 
dospělé divadelní návštěvníky. 27. 
srpna bude nádvoří patřit komedii 
Bílá paní na vdávání společnosti 
Strašidlo na zámku. Hra, speciálně 
napsaná pro letní zámecké divadel-
ní scény, sklidila velký úspěch již  
v loňském roce. Známí herci pobaví 
příchozí i letos na závěr prázdnin.

Již tradičně je na konec letní se-
zony připravována Hradozámecká 
noc. V sobotu 24. srpna se mohou 
návštěvníci těšit na koncert vážné 
hudby v zámecké konírně, na ukáz-
ky a výuku historických tanců či spe-
ciální prohlídky. „V letošním roce si 
Národní památkový ústav připomíná 
rod Habsburků. Zámek Mnichovo 
Hradiště se připojí o Hradozámecké 
noci a nabídne oživené prohlídky 
okruhu Divadlo a Svatá aliance. Vy-
právět budou o tom, jak to zde vypa-

dalo, když roku 1833 přijel rakouský 
císař František I.“, uvedla kastelánka 
Šárka Kovaříková.

Stejně jako v loňském roce hlav-
ní sezonu uzavře koncert Inspiration 
Quintetu 31. srpna. Hudba z počát-
ku 19. století zazní v prostorách uni-
kátního zámeckého divadla z roku 
1833. „V loňském roce měl koncert 
velký úspěch, posluchači byli nadše-
ní, divadlo vyprodané. Doufáme, že 
uspějeme i letos,“ říká kastelánka.

Po celé prázdniny, od úterý do 
neděle, jsou přístupné všechny tři 
prohlídkové okruhy. Valdštejnské in-
teriéry ukazují nejstarší dochované 
místnosti a vypráví dějiny barokního 
Mnichova Hradiště. Okruh Svatá 
aliance seznamuje s nejdůležitější 
událostí, která se na zámku ode-
hrála, a to schůzkou panovníků roku 
1833. Jeho součástí je i klasicistní 
divadlo. Okruh kostel a kaple nabízí 
lapidárium barokních soch či hrob 
Albrechta z Valdštejna.

Šárka Kovaříková,
Zámek Mnichovo Hradiště
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MSK bude na konci července hostit Den středočeského fotbalu
Výkonný výbor Středočeského 
fotbalového svazu se rozhodl již  
v loňském roce uspořádat 1. ročník 
Dne středočeského fotbalu. Smys-
lem tohoto dne je setkání zástupců 
klubů, hráčů, rozhodčích i fanoušků 
a neformální ukončení předešlé fot-
balové sezony. Pořadatelství první-
ho ročníku se ujal klub FK Jinočany 
na okrese Praha-západ. Akce byla 
opravdu povedená, byla zde vyhlá-
šena spousta individuálních ocenění 
v mládežnických kategoriích, oceně-
ní nejlepších rozhodčích a delegátů 
svazu a rozdělena i další týmová  
i individuální ocenění.

Pro letošní rok se u VV SKFS 
ucházel o uspořádání tohoto sváteč-
ního dne náš místní fotbalový klub 
Mnichovohradišťský SK. Výkonný 
výbor schválil jeho žádost a pořada-
telství MSK obdržel. 

V sobotu 27. července se tak  
v areálu MSK uskuteční 2. ročník 
Dne středočeského fotbalu. Na pro-
gramu bude od 11 hodin 1. zasedání 
VV SKFS v novém fotbalovém roční-
ku 2024/2025. 

Od 13 hodin se v přípravném 
utkání potkají dva týmy z okresu 
Mladá Boleslav, domácí muži MSK 
a Dolnobousovského SK. 

V 15 hodin začne hlavní část 
svátečního dne, kdy budou vyhlá-
šeni a oceněni nejlepší střelci, týmy  
a hráči jednotlivých krajských sou-
těží. Stejně tak se ocenění dosta-
ne rozhodčím a delegátům. Poté 
bychom chtěli oficiálně přestřihnout 
pásku za účasti paní hejtmanky Pe-
try Peckové, zástupců města a ote-
vřít tak kompletně zrekonstruovanou 
fotbalovou tribunu. Na rekonstrukci  
v roce 2023 poskytl Středočeský kraj 
400 tisíc korun, 100 tisíc město Mni-
chovo Hradiště a zbylých 150 tisíc 
financoval náš klub. Celková rekon-
strukce tedy vyšla na 650 tisíc korun. 
Stálo to ale za to.

To nejlepší přijde od 17 hodin, 
kde se v prvním ročníku Superpohá-
ru SKFS utkají o putovní trofej vítěz 
krajského přeboru a vítěz Poháru 
SKFS. Vítězem krajského přeboru 
se stali hráči TJ Ligmet Milín a ví-
tězem poháru tým SK Rapid Psáry.  
O superpohár budou tedy spolubo-
jovat týmy TJ Ligmet Milín a Rapid 
Psáry. 

Mužstvo Psár je nejlepším tý-
mem krajského přeboru a vítězem 
I. A třídy, skupiny B, který postoupil 
pro příští sezonu do krajského pře-
boru. Tým Milína má ve svém kádru 
mnoho bývalých ligových fotbalistů. 
V kádru jsou Václav Kadlec (Spar-
ta Praha), Marek Štěch (Sparta 
Praha), Jan Kvída (FK Příbram), 
Ondřej Mazuch (Sparta Praha, FK 
Teplice), Milan Škoda (Slavia Praha) 
a další hráči. Toto utkání se bude  
v premiéře a prvotní spolupráci vysí-
lat přímým přenosem na šest kamer 
včetně předzápasového, poločaso-
vého i pozápasového studia na nové 
sportovní televizi SportyTV.

Na utkání jsou připraveny i spe-
ciální limitované dresy pro oba týmy, 
velký krásný putovní pohár, medaile 

a plakety za účast v superpoháru.
Od 20 hodin, po ukončení fotba-

lového odpoledne, se v areálu MSK 
uskuteční tradiční venkovní pouťová 
hudební produkce se známou místní 
kapelou Víkend Rock. Při nepříz-
nivém počasí je připravena „mokrá 
varianta“.

Pro všechny návštěvníky bude 
připraveno bohaté občerstvení, grilo-
vané speciality, široký nápojový lís-
tek. Rodiče s dětmi mohou také na-
vštívit tradiční, na atrakce bohatou, 
městskou Anenskou pouť, která je  
v našem městě již od pátečního od-
poledne v lokalitě u zámku. Zájemci 
se z fotbalového hřiště do dějiště 
pouti dostanou po pěti minutách 
chůze.

Dobrovolné vstupné z akce 
bude po jejím ukončení utkání pře-
dáno na charitativní účely.

Zveme všechny fanoušky fotba-
lu, aby se přišli podívat na zajímavé 
fotbalové odpoledne do areálu Mni-
chovohradišťského SK (Klášterská 
882, Mnichovo Hradiště). 

Ondřej Knobloch,
Mnichovohradišťský SK

Neumann: Proč Hradiště? Hledali jsme
komfortní zázemí i lidi zapálené pro fotbal

Nejlepší středočeský týmy se na hřiš-
ti MSK utkají o putovní pohár.

První Den SKFS vznikal spontánně 
a v poměrně krátkém čase. Druhý 
ročník, který bude hostit Mnichovo 
Hradiště, už je regulérním svát-
kem středočeského fotbalu a akcí 
určenou jak fotbalovým klubům  
a funkcionářům, tak široké veřejnos-
ti. O akci jsme hovořili s předsedou 
Středočeského fotbalového svazu 
Tomášem Neumannem.

Zdá se, že byla založena nová 
středočeská fotbalová tradice. Je 
to tak?

Máte pravdu. Už před rokem, 
kdy jsme připravovali první Den 
SKFS v Jinočanech, nám šlo přede-
vším o to vytvořit příležitost, při které 
by se všichni lidé ze středních Čech, 
kteří mají rádi fotbal, v neformálním 
prostředí nad pivem a párkem setka-
li, popovídali si, zeptali se funkcioná-
řů na to, co je zajímá, a strávili spolu 
nějaký čas v příjemné atmosféře. To 
se povedlo. Letos jsme akci posunuli 
o kousek dál a vedle předávání oce-
nění a neformálních debat pozveme 
mimo jiné na finále superpoháru, ve 
kterém se utkají vítězové krajského 
přeboru s vítězi Poháru SKFS. Zají-
mavé bude i to, že tento zápas bude 
přenášet televize.

Diváky chceme samozřejmě po-
zvat především do areálu MSK, ale 
přesto, kde bude přenos k vidění?

Na kanále SportyTV, kterou je 
možné naladit přes set-top-box na 
jakékoliv chytré televizi podobně 

jako ČT Sport. Stačí si naladit kon-
krétní program. Naladit si přenos je 
možné odkudkoliv v rámci ČR.

Superpohár je v rámci programu 
úplná novinka? V Hradišti se fina-
listé dvou krajských soutěží utkají 
poprvé?

Je to tak. Opět zakládáme no-
vou tradici. Očekáváme velice pěk-
ný zápas, což slibuje už fakt, že na 
obou stranách uvidíme atraktivní 
hráče z 1. ligy.

Za jakých okolností padla volba 
na Mnichovo Hradiště? Hrálo roli, 
že areál MSK prošel nedávno re-
konstrukcí hlavního hřiště nebo 

že byla dokončena renovace his-
torické dřevěné tribuny?

Už vloni jsme věděli, že budeme 
s akcí chtít putovat po středočeských 
městech. Vloni se akce odehrála na 
předměstí Prahy, letos jsme tak vo-
lili vzdálenější Mnichovohradišťsko. 
Hlavním důvodem ale byla skuteč-
nost, že v Hradišti nás čeká kom-
fortní zázemí a hlavně zapálení lidé, 
kteří se tu fotbalu věnují. Jsme také 
rádi, že partnerem akce je město, 
které bude mít možnost ukázat, co 
vše se tu v posledních letech změ-
nilo a podařilo. Rád bych připomněl  
i to, že záštitu nad akcí převzala stře-
dočeská hejtmanka Petra Pecková.

Pro koho je červencová akce ur-
čená především? Pro kluby, nebo 
pro veřejnost?

Snažíme se oslovit všechny, 
které fotbal těší a zajímá. Cílem 
je setkat se a přiblížit středočeský 
fotbal divákům. Zapadá to do snah 
současného vedení kraje být otevře-
ní a dělat fotbal fér.

Na co konkrétně se 27. července 
budete těšit vy?

Na celý den. Vedle superpoháru 
se těším na přátelské utkání míst-
ního MSK proti Dolnobousovskému 
SK, očekávám spousty příjemných 
setkání a těším se také na Anenskou 
pouť, která bude tou dobou ve městě 
probíhat.

Martin Weiss

Diváci budou mít možnost sledovat utkání z nedávno zrekonstrované dřevěné 
tribuny ze 30. let.

Ve finále superpoháru změří síly týmy
TJ Ligmet Milín a Rapid Psáry
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Medailové úspěchy Fit studia Mnichovo 
Hradiště na mistrovství ČR
Úžasné, skvělé, dojemné. Tak by se 
dalo popsat úsilí všech závodnic Fit 
studia Mnichovo Hradiště na červno-
vém mistrovství ČR.

Trenérka Soňa Kyselová, již 
od září připravovala děvčata na 
náročnou jarní závodní sezónu. 
Z nominačních závodů nabitých 
velkou konkurencí závodnic z celé 
ČR, naše děvčata získávala za své 
sestavy v gymnastickém aerobiku 
medailová i finálová umístění. Na 
Mistrovství ČR v gymnastickém ae-
robiku České gymnastické federace 
II. VT soutěže Mistry s Mistry, se 
nominovalo deset děvčat a také tým 
žen FSMH. Dokonalá příprava byla 
v závěru mistrovství zdrojem euforie.

V kategorii 6–8 let jednotliv-
kyně – povinná sestava se naše 
nejmladší, teprve šestiletá závodni-
ce Anička Matějčíková umístila na  
2. místě a zdobí ji titul vicemistryně 
ČR. V kategorii 6 – 8 let gymnas-
tický aerobik individual jsme měli 
zastoupení dvou děvčat. Viktorka 
Šámalová obsadila druhý nejvyš-
ší stupínek – získala stříbrnou 
medaili a titul vicemistryně ČR.                                                                                                                                      
Terezka Hnízdilová, po své velké 
premiéře na závodní ploše, obsadila 
8. místo. Terezka Raclavská potvr-
zovala své skvělé výkony v katego-
rii 9–11 let na všech závodech. Na 
MČR předvedla nejlepší výkon a za-
slouženě se stala mistryní ČR. Zlatá 
medaile byla zdrojem ohromné ra-
dosti. Z velké konkurence závodnic 
se v kategorii 12–14 let nominovala 
na republikový závod v Havířově  
i Nikola Nováková. Se svou krásně 

provedenou náročnou sestavou 
obsadila 14. místo. Závodilo také 
úspěšné Trio v kategorii 12–14 let 
ve složení Terka Raclavská, Týnka 
Trpišovská a Niky Nováková. Jejich 
předvedení sestavy po velkém „boji“ 

získalo 4. místo. V této kategorii 
také závodil tým Group, jmenovitě 
Adélka Hýzlerová, Terka Raclavská, 
Týnka Trpišovská, Niky Nováková 
a Monika Vaníčková, které přivezly 
bronz a zdobí je tak titul druhých 

Hasiči z Veselé se v květnu 
o víkendech zapotili
Dne 11. května se konal na fotba-
lovém hřišti ve Veselé 4. ročník ligy 
TFA, což je hasičská soutěž jednot-
livců v několika disciplínách na trati. 
Naši členové připravili pro více než 
90 přítomných bohaté občerstvení.
Poskytli i příjemné zázemí.

O týden později, 18. května, 
za nevlídného, sychravého počasí 
pořádal SDH Zásadka okrskovou 
soutěž v požárním útoku. Naše or-
ganizace poskytla při této příležitosti 
své hřiště. Na trati se ukázalo 29 
družstev ve třech kategoriích. Požár-
ní útok se běžel na dvě kola. Při or-
ganizaci jsme byli nápomocni a opět 
jsme nabídli pestré občerstvení.

 Další sobotu, 25. května, jsme 
byli opět v 7 hodin ráno na hřišti. 

Konal se memoriál Jiřího Bočka  
v požárním sportu, který je zařazen 
do soutěže o Boleslavský pohár.
Startem proběhlo 14 družstev žen 
a 17 družstev mužů. Naše ženy se 
umístily na pěkném 3. místě, muži 
skončili desátí. Přítomní si pochvalo-
vali organizaci, občerstvení i pěkné 
počasí.

Čtvrtá sobota, kdy se měla po-
řádat zábava se skupinou Víkend 
Rock, byla pro trvalý déšť zrušena. 
Místo této akce jsme uspořádali  
8. června pro naše občany na návsi 
posezení s harmonikou. Další akci 
uskutečníme na návsi dne 24. srpna.
        

Jarmila Česáková,
          SDH Veselá

INZERCE

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

A-tým
Po dobré letní přípravě byla vy-

soká očekávání, avšak první výhru 
si A-tým připsal až v pátém mis-
trovském zápase, když přehrál Po-
vltavskou FA B 2:1. Na výhru chtěl 
navázat i dále, jenže to se nepovedlo 
a přišly další dvě prohry. Druhá část 
podzimní části byla daleko úspěš-
nější. S podzimem se A-tým rozlou-
čil porážkou na hřišti Poříčí a nachá-
zel se na neuspokojivém 12. místě.

V jarní části se stále doufalo, že 
se MSK vyhne sestupovým soubo-
jům s Průhonicemi a Kutnou Horou. 
Opět se ale nedařilo a muselo se 
sáhnout ke změně na pozici trenéra. 
Aleše Kohouta vystřídal Tomáš Ho-
fman. Jeho trenérský debut se vy-
dařil, ale optimistická nálada dlouho 
nevydržela, protože nastala dlouhá 
série bez výhry. Do posledního kola 
šlo MSK z předposledního místa, 
avšak hráči s realizačním týmem 
dokázali v Doksech vybojovat bod a 
díky prohrám Průhonic i Kutné Hory 
obsadili 14. příčku. Bohužel pro 
MSK se druhý ani třetí tým tabulky 
krajského přeboru nepřihlásil do di-
vizních soutěží, a tak náš tým bude 
v příštím roce hrát A třídu. Motivací 
určitě bude se do krajského přeboru 
co nejdříve vrátit

Dorost
Dorost obhájil prvenství v 1. A 

třídě z minulého roku. Letošní titul 
měl o to sladší konec, kdy svěřen-
ci získali plný počet bodů se skóre 

207:16. Nejlepším střelcem týmu  
i celé soutěže se stal Jaroslav Ho-
rák, který vstřelil 52 branek. Kluci si 
zaslouží obrovský respekt a věříme, 
že na takové výkony naváží i v do-
spělých týmech MSK.

Mladší žáci
Po skvělém podzimu a neméně 

povedené zimní části sezóny, kdy se 
nám podařilo zvítězit na celkem pěti 
halových turnajích, vstupoval tým 
mladších žáků MSK do jarní části 
fotbalové sezóny s ambicí navázat 
na předchozí úspěchy a zabojovat 
o medailové příčky v 1. A třídě žáků 
kategorie U-13. Na jaře odehrál náš 
tým ve výborné formě a velké poho-
dě celkem 13 zápasů, z toho zazna-
menal devět vítězství, jednu remízu 
a pouze tři porážky. Jediné vážnější 
zaváhání přišlo hned na úvod jara, 
kdy jsme v prvním domácím zápase 
nešťastně ztratili dva body za remízu 
1:1 se Sportingem Mladá Boleslav. 
Právě tyto dva body nám v koneč-
ném zúčtování chyběly k tomu, 
abychom obsadili celkovou 3. příčku  
v soutěži. Ale i konečné 4. místo je 
nakonec fantastickým úspěchem.

Klukům i celému trenérskému 
týmu patří velké poděkování za 
skvělou sezónu, která je zároveň  
i závazkem do té příští. V ní budeme 
chtít samozřejmě na tu právě skon-
čenou navázat a výsledky ještě dále 
vylepšit.

Adam Knobloch,
Mnichovohradišťský SK

Jak se vedlo týmům MSK 
v minulé sezóně

Veleúspěšný tým dorostu pokračoval v krasojízdě a byl postrachem soupeřů.

Vítězem závodu  
se stal Jiří Miler 

vicemistryní ČR. Pětice sehraných 
děvčat předvedlo skvělou sestavu. 
Zastoupení jsme měli i v kategorii 
Duo – 15 a více let. Barbora Hu-
bačová a Agáta Eršilová vybojovaly 
8. místo. V neposlední řadě slavil 
svůj úspěch i osmičlenný tým žen  
v kategorii Step aerobic. Letošní jaro 
měly ženy náročné, nevynechaly 
jediný závod. Svou sestavu „Ledově 
ostré“ předvedly v různých koutech 
ČR a pokaždé měly medaile na krku. 
Nominace do Havířova byla jasná… 
Odtud přivezly bronzové medaile  
a titul druhých vicemistryň ČR.

FSMH se také zúčastňuje sou-
těží Začni s Mistry. Z těchto závodů 
si přivezly spoustu medailí a krás-
ných umístění. V kategorii 9–11 let 
Lucka Drázská, v kategorii 12–14 let 
Kája Švehlová, v kategorii 15 a více 
let Terka Bochová a Duo Terka Bo-
chová a Kája Švehlová.

Letošní sezóna byla opravdu 
úspěšná. Náš sportovní klub byl vy-
hlášen jako 10. nejlepší z celé ČR  
a v rámci úžasného víkendu v Ha-
vířově skvěle reprezentoval naše 
město.

Již teď se připravují všech-
ny závodnice FSMH na sezónu 
2024/2025, cílem budou opět skvělé 
výsledky. MČR budeme v roce 2025 
pořádat my, takže všechny už nyní 
zveme na krásnou podívanou.

FSMH je skvělý tým lidí – rodičů 
i dětí. Podpora, píle a nadšení dělají 
skvělé výsledky.

Soňa Šimůnková,
Fit studio Mnichovo Hradiště

Adam Kandráč vítězem čtyřboje Miniopen
Na Miniopen v Liberci se sportov-
cům ze Sokola Mnichovo Hradiště 
dlouhodobě daří. V neděli 16. červ-
na to potvrdil Adam Kandráč v tur-
naji kategorie U11, když po čtvrtém 
místě v atletickém čtyřboji vyhrál 
pingpongový turnaj, a opanoval tak 
i absolutní pořadí. Na druhém mís-
tě skončil domácí Diblík a třetí Pinc  
z Kamenického Šenova. O překva-
pení se postaral druhý zástupce 
mnichovohradišťského sokola Matěj 
Štafl, když byl nejlepší v atletickém 
čtyřboji. V pingpongu vyhrál B-finále 
a v součtu se umístil na pěkném 6. 
místě.

Jan Mareš,
Sokol Mnichovo Hradiště

V neděli 2. června odstartoval na 
Masarykově náměstí 34. ročník 
Mnichovohradišťské patnáctky, Me-
moriálu ing. Josefa Hrona, a na trať 
vedoucí po silnici směrem na Český 
Dub se vydalo pět desítek závodní-
ků. Nejrychleji ji absolvoval Jiří Miler 
z týmu Lawi Stars, kterému stačilo 
na její proběhnutí bez sekundy 51 
minut. Mezi muži obsadil druhé 
místo Jan Švadlenka (AC MB, čas 
51:19), třetí pak Michal Suchý (TJ 
Sokol Podlázky, čas 53:49). Mezi že-
nami dominovala Barbora Chumle-
nová (AC MB, čas 1:04:00), násle-
dovaná Lindou Černou (AC MB, 
čas 1:05:16) a Petrou Sklenářovou 
(Mladá Boleslav, čas 1:08:41). (wes)
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KALENDÁR AKCÍˇ

27. ČERVENCE, 20:00 DEADPOOL & WOLVERINE 

17. SRPNA, 20:45 ARISTOKRATKA VE VARU

KINO

27. ČERVENCE, 13:00, AREÁL MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SK
DEN STŘEDOČESKÉHO FOTBALU

27. ČERVENCE, 20:30, AREÁL MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SK
VÍKEND ROCK

26. ČERVENCE, 20:00 V HLAVĚ 2

13. ČERVENCE, 20:00 JÁ, PADOUCH 4

19. ČERVENCE, 20:00 ZAHRADNÍKŮV ROK

12. ČERVENCE, 20:00 ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY

6. ČERVENCE, 20:00 MOTORKÁŘI

5. ČERVENCE, 20:00 JÁ, PADOUCH 4

14. SRPNA
HRADOZÁMECKÁ NOC
27. SRPNA, 19:30
BÍLÁ PANÍ NA VDÁVÁNÍ

20. ČERVENCE, 21:30 LETNÍ KINO INTERSTELLAR

DO 1. ZÁŘÍ
VÝSTAVA SVATBY NA MNICHOVOHRADIŠŤSKU

Typická příjmení Mnichovohradišťska: Sameš
Když v roce 1983 zemřela moje ba-
bička Barbora Jermářová, poslední 
z jedenácti dětí Josefa Sameše 
(1855–1940) z Bílé Hlíny čp. 4, po-
hřbu se účastnili všichni její synovci 
a neteře. Abychom se nesetkávali 
jen na pohřbech, vznikla myšlenka 
rodinných setkání. První se kona-
lo v roce 1985, poslední – jubilejní 
desáté – v roce 2022. V souvislosti 
s těmito setkáními jsem se začal za-
bývat nejen rodokmenem, ale také 
rozrodem Samešových z Bílé Hlíny. 
Na setkání jsme tak zvali potomky 
i s jiným příjmením. Postupně jsme 
objevovali další a další. Dnes je těch 
žijících již více než tisíc. Jedná se 
o potomky Jakuba Sameše (1709–
1785), který se narodil v Podolí  
u Mnichova Hradiště a v roce 1745 
si vystavěl chalupu v Bílé Hlíně. Ta 
při zavedení číslování domů získala 
čp. 4.

Během čtyř desetiletí jsem se 
setkával i s jinými Samešovými, je-
jichž původ nebyl v Bílé Hlíně. Těm 
jsem však věnoval méně pozornosti.

Původ příjmení
Příjmení Sameš se podle Dob-

ravy Moldanové odvozuje stejně 
jako příjmení Samec od silného, ráz-
ného člověka. Připouští však i vznik 
z osobního jména Samuel.

První známí nositelé příjmení
S prvním dosud známým Same-

šem se setkáváme ve zlomku urbáře 
cisterciáckého kláštera v Klášteře 
Hradišti z doby okolo roku 1400. 
Mezi poddanými kláštera je uváděn 
v Hoškovicích u Mnichova Hradiště 

Sameš ze zahrady, který odváděl 
klášteru poplatek na sv. Jiří a sv. 
Havla vždy po 3,5 groších.

Berní rula z roku 1654 připo-
míná v Hoškovicích sedláka Jiřího 
Sameše, který obhospodařoval 40 
strychů polí (1 strych = 1 korec, tj. 
asi 28,4–28,8 arů). V Hoškovicích je 
v této době doložen i chalupník Jan 
Sameš se třemi strychy polí. Berní 
rula dokládá také Jakuba Sameše 
ve Frýdštejně u Turnova na statku  
s 24 strychy polí.

Rozšíření v minulosti a dnes
V současné době se uvádí v ČR 

113 mužů s příjmením Sameš a 120 
žen s příjmením Samešová. Nejvíce 
jich je na Turnovsku, Jablonecku, 
Mnichovohradišťsku a Mladobole-
slavsku. Při namátkových bádáních 
Samešových ze severních a severo-
východních Čech měli tito většinou 
původ ve Frýdštejně u Turnova. Sa-
mešovi v okolí Bakova nad Jizerou 
a Mladé Boleslavi mají podle matrik 

20. ČERVENCE A 17. SRPNA, 9:00 AŽ 15:30
TRUHLÁŘSKÉ DÍLNIČKY S JEDNOTOU BRATRSKOU

6. ČERVENCE, 13:00, AREÁL PIVOVARU KLÁŠTER
KLÁŠTERSKÉ SLAVNOSTI

ZÁMEK

OSTATNÍ

MUZEUM

počátky většinou ve vesničce Buda 
u Bakova nad Jizerou.

Samešovi na Mnichovohradišť-
sku pocházejí z Hoškovic a Podolí. 
Výskyt Samešových v těchto ob-
cích dokládají nejstarší matriky již 
koncem 17. století. V Hoškovicích 
postupně příjmení Sameš do za-
čátku 19. století mizí, v Podolí jsou 
Samešovi doloženi ještě začátkem 
20. století. Nejmajetnější Samešovi 
v Podolí žili ve statku čp. 5, dokládají 
to matriky již v 18. století. Teprve ve 
2. polovině 19. století se Alžběta Sa-
mešová z tohoto statku provdává za 
Prokopa Martince. Potomci Samešo-
vých po přeslici v čp. 5 tak žili dále. 
V Podolí jsou Samešovi delší dobu 
také doloženi v čp. 28 a čp. 41 (tzv. 
Malý Podol – tj. dvůr mezi Podolím 
a Sychrovem). Již však od začátku 
18. století se Samešovi postupně 
rozšiřují do dalších míst v regionu. 
Matriky je například dokládají v blíz-
kých lokalitách. Jedná se o Hradec 
(již 1702), Sychrov (1712), Ptýrovec 
(1738), Kruhy (1740), Mnichovo Hra-
diště (1742), Bílá Hlína (1745), Strá-
žiště (1772), Horní Bukovina (1817), 
Ptýrov (1825), Habr (1815) a od  
2. poloviny 19. století v Klášteře Hra-
dišti nad Jizerou a Borovici. Krátce 
s delšími přestávkami se Samešovi 
vyskytovali na valdštejnském vel-
kostatku Přestavlky, kde byli země-
dělskými dělníky. Podle informace 
Ing. Vratislava Švermy se Kateřina 
Samešová, narozená v Podolí roku 
1730, provdala za Josefa Švermu  
z Ptýrova. Mnozí Švermovi jsou tak  
i potomky Samešových.

Vzájemné propojení Samešo-
vých z původních tří míst, tj. z Frýd-
štejna, Bud u Bakova nad Jizerou 
a z Hoškovic s Podolím, se dosud 
nepodařilo prokázat. 

Po zrušení nevolnictví v roce 
1781 odcházeli Samešovi ze střed-
ního Pojizeří i do jiných oblastí Čes-
ka, ale i do zahraničí. V Německu 
se dnes uvádí asi sto Samešových, 
většinou se píšících již německy Sa-
mesch. Otázkou zůstává, jaký je pů-
vod lidí s příjmením Sames. Těch se 
v USA udává okolo osmi set, v Ně-
mecku asi 450, ve Velké Británii více 
než sto, v Rumunsku a Rakousku 
přes 90. Potomci Samešových z Bílé 
Hlíny v Austrálii a Novém Zélandu se 
píší již také bez háčku – Sames.

Nyní je u mužů s příjmením 
Sameš v ČR nejčastější křestní 
jméno Jiří (15), Petr (10) a Milan (8).  
V minulosti se velmi často vyskyto-
vala jména Jakub, Jiří, Václav, Pa-
vel, Josef, František apod.

Známí Samešovi byli většinou 
střední až menší šlachovité posta-
vy, tmavých vlasů a hnědých očí. 
Patřili k chalupníkům a domkářům  
i podruhům. Sedláků nebylo mnoho. 
Rodiny bývaly hodně početné, počet 
dětí nad deset nebyl výjimkou. Mezi 
Samešovými byl v době, kdy ještě 
většina lidí byla analfabety, velký po-
čet těch, kteří uměli číst a psát. Mají 
v krvi asi také podnikavý duch, pro-
tože v současné době můžeme mezi 
nimi nalézt větší počet podnikatelů 
než u ostatní populace.

Setkání Samešových v roce 2012.

28. ČERVENCE, 16:00 AŽ 18:00, STODOLA V AREÁLU FARY MN. HRADIŠTĚ
TURNOVANKA

23. ČERVENCE, 6:10, ODJEZD OD ZDRAVOTNÍHO STŘEDISKA
SENIORSKÝ VÝLET: ZÁMEK BLATNÁ, SKANZEN CHANOVICE
26 AŽ. 28. ČERVENCE, ULICE V LÍPÁCH
ANENSKÁ POUŤ

Kompletní srpnový program kina naleznete na webu nebo na plakátovacích 
plochách.

31. SRPNA
KONCERT INSPIRATIO QUINTETU V ZÁMECKÉM DIVADLE

3., 17. A 31. ČERVENCE, 17:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTS. ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

14. A 28. SRPNA, 17:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTS. ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

COOP Mnichovo Hradiště, družstvo 
nabízí od 1. 6. 2024 k pronájmu 

nebytové prostory ve dvou 
patrech v Mnichově Hradišti  
v ulici Olbrachtova čp. 426.

Kontakt tel. 603 454 061

INZERCE

Nositelé jména Sameš
JOSEF SAMEŠ (1855–1940)

Josef Sameš se v Bílé Hlíně podílel na založení místního hasičského 
sboru. Při svém pobytu v Sasku se seznámil se sociálně demokratickými 
myšlenkami. Po roce 1890 se stává jedním z prvních členů a významných 
funkcionářů Českoslovanské sociálně demokratické strany na Mnichovo-
hradišťsku. V roce 1905 zakládá v Bílé Hlíně místní organizaci této strany, 
jejímiž členy se postupně staly téměř všechny jeho děti, mnohá vnoučata 
i další potomci. Začátkem 20. století byl několik let osadním starostou.  
O veřejné dění se zajímal až do konce svého života. 

GENERÁL ANTONÍN SAMEŠ (1895–1966)
Antonín Sameš se narodil 14. října 1895 v Horní Bukovině v rolnic-

ké rodině. Koncem roku 1915 narukoval do války, v červnu 1916 přešel 
do ruského zajetí. O týden později se přihlásil do československých legií  
a 1. července 1916 byl zařazen k 1. střeleckému pluku. Bojoval u Zborova 
2. července 1917. Během sibiřské anabáze v letech 1918–1919 podstou-
pil mnohé bitvy. Byl raněn a za své zásluhy byl vyznamenán Českoslo-
venským válečným křížem 1918, Československou medailí za chrabrost  
a Československou medailí za zásluhy I. stupně. Do osvobozené vlasti se 
vrátil v hodnosti nadporučíka na jaře 1920. Po návratu absolvoval letec-
ký výcvik v Žatci a byl povýšen na kapitána. Na podzim 1920 se oženil,  
a protože jeho pluk byl přeložen do Českých Budějovic a on chtěl zů-
stat s manželkou v Praze, nechal se přeložit k ženijnímu vojsku. V letech 
1933–1935 absolvoval Vysokou válečnou školu. V období 1935–1938 byl 
pověřen stavbou obranných linií na hranicích, nejdříve na Ostravsku a po-
tom ve východních Krkonoších. Po fašistické okupaci byl demobilizován  
a pracoval na stavbách různých soukromých firem. Od začátku okupace 
byl napojen na ilegální vojenskou skupinu pplk. Konopáska. Ke konci války  
v roce 1945 se stal členem ilegální Národní rady. 26. října 1946 byl povýšen 
na brigádního generála s účinností od 1. května 1943. V roce 1948 pový-
šen na divizního generála. Penzionován byl 15. března 1952 a jmenován 
generálporučíkem v záloze. Zemřel po záchvatu mrtvice 3. března 1966  
a pohřben byl v rodinné hrobce na Olšanských hřbitovech. 

EMIL SAMEŠ (1915–1986)
Pocházel z Frýdštejna, narodil se 23. dubna 1915 jako nemanželský. 

Když mu bylo pět let, osiřel. Byl dán na výchovu k sedlákovi, kde mu-
sel spát ve chlévě a tvrdě pracovat. Nerad na kruté dětství v kouzelném 
Českém ráji vzpomínal. Jakmile skončil povinnou školní docházku, vydal 
se „do světa“. Několik let putoval po Čechách, až zakotvil v Praze. Živil 
jako boxer, pouliční zpěvák a později i dělník. Po vypuknutí druhé světo-
vé války odešel do cirkusu v Německu, kde se stal ošetřovatelem koní  
a dalších zvířat. Zde se poznal se svojí budoucí ženou, jež se narodila  
v německém Ulmu a později žila s matkou a nevlastním otcem v Holand-
sku. Jejímbiologickým otcem byl Afričan z Toga. Po válce se Emil Sameš 
vrátil do Čech, oženil se, několik let byl ředitelem liberecké zoologické 
zahrady. Poté začal pracovat v Československých státních cirkusech, 
kde se postupně stal uznávaným cvičitelem lvů a tygrů. S cirkusem projel 
mnoho zemí různých kontinentů. S rodinou pobýval s cirkusem v marin-
gotkách nebo v pražském bytě. V Praze zemřel 24. listopadu 1986 ve 
věku 71 let. Jeho nejmladší ze tří dcer je Venuše Samešová.

Samešovi z Bílé Hlíny
Bílá Hlína vznikla v roce 1712, 

kdy zde byly postaveny první tři 
chalupy. V roce 1745 přibylo dalších 
šest. Koncem 18. století měla ves již 
více než 30 popisných čísel. Mezi 
těmi šesti chalupami z roku 1745 
byla i chalupa (po zavedení číslování 
domů jí bylo přiděleno čp. 4), kterou 
si vystavěl Jakub Sameš, narozený 
1709 v Podolí u Mnichova Hradiště. 
To, že Samešovi z Bílé Hlíny pochá-
zeli z Podolí, se v ústním podání  
v rodině udrželo do současnosti. 
Nejprve žili pouze v čp. 4, od pře-
lomu 18. a 19. století je můžeme 
nalézt ještě v čp. 19 a 33. Zde však 
vymírají po meči a koncem první po-
loviny 19. století tak žijí opět jen v čp. 
4. Po vzniku Československa mnohé 
z dětí Josefa Sameše (1855–1940) 
zůstávají v Bílé Hlíně a později si 
zde staví své domky. V roce 1930 
tak Samešovi žijí v čp. 4, 34, 45  
a 49. O padesát let později můžeme 
nalézt Samešovy v čp. 4, 25, 34, 
45, 47 a 49. V současné době žijí ti  
s příjmením Samešovi již jen v čp. 4, 
49 a 59. Avšak potomky po přeslici, 
tedy již s jiným příjmením, nalez-
neme v Bílé Hlíně v dalších deseti 
domech. Všichni představují téměř 
třetinu ze 120 obyvatel obce.

V roce 1834 a 1835 se žení 
bratři Josef Sameš (1808–1894)  
a Jiří Sameš (1814–1888) se sestra-
mi Krčkovými z Horní Bukoviny čp. 
23. Matka Anny a Kateřiny Krčkových 
byla Kateřina, rozená Šípová z Horní 
Bukoviny čp. 16. Od této doby jejich 
potomci jsou i potomky Šípových  
z Horní Bukoviny. Josef Sameš se 
usadil v Horní Bukovině a byl zakla-
datelem tzv. bukovinské větve. Jeho 
bratr Jiří Sameš zůstal v Bílé Hlíně.

Chtěl bych poděkovat Mgr. Janu 
Juřenovi, Ing. Vratislavu Švermovi, 
Jakubu Šípovi a Mgr. Petru Novákovi 
za poskytnuté informace k Samešo-
vým. Velký dík si zaslouží již zemře-
lá archivářka Helena Průšková, kte-
rá mi zasílala pravidelně informace 
o Samešových, když se s nimi při 
svých bádáních setkala.

Velice rád přivítám jakékoliv 
další informace o rodu Samešových, 
jeho potomcích i s jiným příjmením.

Na www.rodokmenymh.cz na-
jdete článek rozšířený o vzpomínky 
autorovy babičky Barbory Jermářo-
vé (roz. Samešové) a medailonky 
dalších potomků rodu Samešů.

Jaromír Jermář,
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů
24. SRPNA, 13:00, DOBRÁ VODA 29
HUDEBNÍ FESTIVAL ZA BARÁKEM
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Letní dílničky pro malé 
truhláře v muzeu
Máme pro vás skvělou zprávu. Rok 
uplynul a už tu zase máme léto  
a s ním i oblíbené vyrábění ze dřeva  
v historických prostorách muzea.

Truhlářské dílničky s rodinou 
Novákových z mnichovohradišťské 
Jednoty bratrské se během období 
letních prázdnin budou konat celkem 
dvakrát. Termíny jsou v roce 2024 
stanoveny na sobotu 20. července  
a na sobotu 17. srpna. Vyrábění 
bude probíhat vždy od 9:00 do 15:30 
hodin. V tyto dny je pro všechny jed-
notné vstupné 50 Kč. Vstupenka 
platí nejen na uvedený truhlářský 
program, ale je platná i pro vstup 
na aktuální výstavu „Svatby nejen 
na Mnichovohradišťsku“ a do všech 
stálých expozic muzea.

Dny, během kterých si příchozí 
návštěvníci v muzeu vlastnoručně 
vytváří originální výrobek ze dře-
va, jsou mezi malými i velkými ná-
vštěvníky velmi populární. Vyrábění 
probíhá s odbornou pomocí a po-
drobným vysvětlováním všech čin-
ností, srozumitelně, krok za krokem. 
Činnost zvládají děti od čtyř let, moc 
baví i děti mnohem starší. A občas 
se k tvoření připojí i dospělí.

Na fotografie z minulých let 
se podívejte na našich muzejních 
webových stránkách https://muze-
um.mnhradiste.cz/deti/truhlarske-
-dilnicky.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště

Před 110 lety, v červenci 1914, zača-
la první světová válka. Připomeňme 
si toto výročí autentickou vzpomín-
kou mnichovohradišťského občana 
Antonína Touše (1877–1952).

„V neděli dne 26. července roku 
1914, právě o naší svatoanenské 
pouti, byla vyhlášena válka proti 
Srbsku. Byl jsem jako voják zařazen 
v první výzvě, a proto jsem musel 
ihned nastoupit vojenskou službu. 
Druhý den, v pondělí odpoledne, byl 
jsem již připraven na odchod. Nej-
prve jsem se šel rozloučit se svou 
matkou, která bydlela u mého bratra 
na výměnku v domě čp. 730 na Pří-
kopech. Matku jsem toho dne spatřil 
naposled, neboť když jsem se ve 
dvacátém roce vrátil domů, byla již 
mrtva. Pravil jsem jí: „Jdu se s Tebou 
rozloučit, odpoledne narukuji do vál-
ky.“ Pak jsem matku políbil na čelo 
a ona chudák nemohla rozčílením 
a zármutkem ani promluvit a nebyla 
schopna pohybu. Pak následovalo 
ještě loučení s vámi dětmi a mamin-
kou, a to si dovedete představit, jak 
to bylo těžké pro nás všechny.

Odpoledne jsem již nastoupil 
v kasárnách v Turnově, podrobil se 
lékařské prohlídce a pak již jsem 
oblékl uniformu rakouského vojáka. 
Sloužil jsem tehdy u 10. domobra-
neckého pluku. Měl jsem však na 
krátkou dobu štěstí vás ještě ně-
kolikrát spatřit a s vámi se potěšit. 
Jako pekař jsem byl ještě s několika 
muži přidělen do vojenské pekárny 

v hubálovském mlýnu. Tam jste mě 
po celou dobu navštěvovali, nebo 
já jsem přišel na krátkou návštěvu 
domů. Po třech týdnech jsme byli 
odvoláni do Turnova, a tak jsem 
ještě běžel k vám domů rozloučit 
se již doopravdy. Doprovázeli jste 
mne kus cesty k Podolu, maminka, 
Jeník a Lojzička. Martička byla ten-
krát ve Vídni u švagra Otčenáška  
a to mne mrzelo, že byla tak vzdále-
ná a že jsem ji nemohl ještě políbit 
a k sobě přivinout jako vás. Kráčeli 
jsme pomalu po silnici, zastavili se 
nakrátko u sochy svatého Antonína 
v Lipách a pak jsme došli na rozcestí 
u topolu, kde odbočuje polní vozová 

110 let od vyhlášení války 

cesta do Kruhů a k přívozu na Jizeře 
u Hubálova. Stanuli jsme pod tím vy-
sokým rozložitým stromem a nastal 
obávaný okamžik rozloučení. Jak 
se mi tenkrát nechtělo od vás odejít 
a co jsem prožíval, nelze dobře vy-
povědět. I vy, děti, třebaže jste byly 
malé, jste byly zaražené a nic do 
vás nebylo, o mamince ani nemusím 
povídat. Čas však nečekal, a tak 
jsme se naposled objali a já poma-
lu odcházel. Stáli jste všichni pod 
stromem a vzdálenost mezi námi se 
stále prodlužovala; stále jsme se po 
sobě ohlíželi a na sebe kynuli, až do 
chvíle, kdy jsem se v dálce ztratil ve 
stromoví při cestě. A pak pro nás na-

stala dlouhá doba rozloučení, téměř 
šest let. Doba nejistoty a nebezpečí, 
různých příhod a událostí. Po celý 
čas jsem vás měl na mysli a jediné 
mé přání bylo, abych se mezi vás 
vrátil živ a zdráv domů. Ještě dnes, 
kdykoliv jdu kolem topolu tam na sil-
nici k Podolu, si vždy vzpomenu na 
onu chvíli našeho nedobrovolného 
rozloučení.

Toho dne večer, po příchodu do 
Turnova, jsem se hlásil u důstojníka 
a oznámil mu náš příchod z hubálov-
ské pekárny. Pak jsem byl zařazen 
do kumpačky a večer jsme byli, celý 
náš pluk, svoláni na turnovské ná-
městí, kde proběhla modlitba a krát-
ký proslov velitele s připomínkou, že 
jdeme proti nepříteli, abychom byli 
stateční a chrabří, no zkrátka, zby-
tečné řeči. Vzpomínám si na jistou 
paní, která před naším odchodem na 
náměstí chodila od jednoho české-
ho vojáka ke druhému a říkala nám: 
Víte, co máte dělat.

Ještě téhož večera jsme odjeli 
na východní frontu…“

O dalších osudech Antonína 
Touše a i dalších mnichovohradišť-
ských vojáků se můžete dočíst v kni-
ze Mnichovo Hradiště v pamětech 
rodiny Toušovy, která vyšla v roce 
2018.

Jana Dumková,
Muzeum města Mn. Hradiště

310. výročí sousoší sv. Anny a související tradice mnichovohradišťské pouti
V Mnichově Hradišti můžeme his-
toricky hovořit o svatoanenském 
kultu (sv. Anna byla patronkou 
šťastného sňatku, manželství a 
porodu, ochránkyní matek, vdov, 
ale také horníků, mlynářů, truhlářů, 
tkalců, krejčích, provazníků či čele-
dínů). Svátek jejího jména slavíme 
26. července. Dodnes mezi lidmi 
přetrvává pojem „Ostrov sv. Anny“, 
jenž se z původního označení pro 
samotné město časem rozšířil na 
oblast celého Mnichovohradišťska. 
Jak dokládají, věřím, že i vámi již 
někdy použitá sousloví typu: ‚‚Ostrov 
sv. Anny, bouřka se nám vyhne, sv. 
Anna nás ochrání, tady kroupy ne-
budou‘‘. A stejně tak i u jiných dnes 
hlavně živelných pohrom. Vše však 
začalo pohromou jiného charakteru, 
poslední morovou epidemií v letech 
1713–1715, kterou v českých ze-
mích nepřežilo na 200 tisíc lidí. Mni-
chovohradišťského panství se epide-
mie významněji nedotkla. Věřilo se, 
že se tak stalo na přímluvy zdejšího 
děkana Jiřího Zdeňka Fialy právě ke 
sv. Anně. V tento moment se začíná 
psát příběh sousoší sv. Anny, které 
si nyní blíže představíme.

Jako poděkování za ušetření 
Mnichova Hradiště od další morové 
rány, nechal sousoší v roce 1714 
zhotovit tehdejší majitel panství 
František Josef z Valdštejna na pro-
stranství před komplexem kapucín-
ského kláštera z 90. let 17. století, 
respektive před konventním koste-
lem sv. Tří králů. Společně s ním je 
sousoší od 3. května 1958 kulturní 
památkou ČR, ve správě NPÚ, re-
spektive státního zámku Mnichovo 
Hradiště. Obklopeno je dnes níz-
kým stromořadím, dvouřadou alejí 
lip, orientováno je pak čelem k jihu,  
k ulici V Lípách. Autorství díla je dle 
sochařského rukopisu a formy, připi-
sováno dílně Jelínků z Kosmonos, 
zejména pak nejvýznamnější osob-
nosti této dílny a jednomu z násle-
dovníků Matyáše Bernarda Brauna, 
Josefu Jiřímu Jelínkovi. Vytesáno 
bylo z málo odolného jemnozrnného 

zlatookrového pískovce pocháze-
jícího z oblasti Mladoboleslavska,  
z takzvaného pojizerského pískovce, 
celková výška sousoší činí 200 cm, 
šířka 90 cm, hloubka 75 cm.

Svatá Anna je vyobrazena  
v méně obvyklém mladistvém vzhle-
du, v dynamickém postoji, opírá se 
o pravou nohu, levou má pokrčenou 
v koleni. Sklání se nad svou dce-
rou, malou Pannou Marií, stojící při 
levém boku světice. Ukazováčkem 
pravé ruky se dotýká otevřené knihy, 
levou rukou drží Marii kolem ramen. 
Vzájemně na sebe hledící postavy 
halí řasená a rozvlněná draperie.

Sousoší stojí na vrcholu vyso-
kého trojetážového trojbokého pod-
stavce o celkové výšce 412 cm, šířce 
175 cm a hloubce 200 cm. Zhotoven 
je z hrubšího odolnějšího pískovce, 
světle okrové až šedé barvy, s tem-
ně rezavými vrstvami. Ve střední  
a horní části má podstavec konkáv-
ně probrané stěny, usazen je na 
nízké kamenné podnoži šestiúhel-
níkového půdorysu. Doplněn je na 
čelní straně půdorysně předsazenou 
oltářní menzou s jedním kamenným 
stupněm. Na stěnách podstavce se 
nachází nápisy s chronogramy, upo-
mínající česky, latinsky a německy 
na okolnosti vzniku sochařského 
díla. Psány jsou písmem kombinují-
cím tištěnou verzi kurentu s kapitá-
lou s tím, že písmena psaná kapitá-
lou jsou zároveň číslicemi. Ověřit si 
může každý z nás, že jejich součet 
skrývá rok zhotovení díla, tedy 1714.

Kromě těchto nápisů vyseka-
ných do vystouplých polí členících 
druhou etáž podstavce najdeme na 
desce patky téže etáže další latinský 
nápis, vysekaný celý kapitálou, oko-
lo obíhající v protisměru hodinových 
ručiček: „IPSO SANCTAE / MARGA-
RETHAE / FESTO / STATVA ISTA 
/ FVIT BENEDICTA“. Tento nápis 
ukrývající opět chronogram s rokem 
1714 nás informuje o tom, že tato 
socha byla vysvěcena na svátek sv. 
Markéty, tedy podle někdejšího cír-
kevního kalendáře 13. července. Na 

podstavci byly původně umístěny tři 
lampy, v nichž každé úterý a během 
každoroční Anenské pouti po dobu 
osmi dnů nepřetržitě hořely svíce. 
Co se poutí týče, sám hrabě Fran-
tišek Josef z Valdštejna založil na-
daci, která financovala bohoslužby  
s procesím. O následující rozmach 
se posléze zasloužila jeho žena 
Marie Markéta Valdštejnová, rozená 
Černínová z Chudenic. Když roku 
1722 ovdověla, nadaci rozmnožila 
a rozhodla o rozšíření konventního 
kostela sv. Tří králů o prostornou 
kapli právě pro anenské bohoslužby. 
Po vzoru pražské Lorety, ji chtěla 
svěřit do správy kapucínů. Výstavná 
barokní církevní architektura v cen-
tru jejího panství hlásala její zbož-
nost, štědrost i moc. Tak lze chápat 
zmínku v kapucínských análech, 
které mluví o pražské Loretě jako 
vzoru pro tuto stavbu. Stavba za-
počala roku 1723, dokončena byla 
následujícího roku. Dnem 20. září 
1724 je datována zakládací listina, 
v níž hraběnka vyložila své pohnut-
ky ke stavbě, z nichž jedna byla, že 
stávající kostel nestačil pro poutě čí-
tající až 20 tisíc lidí. Proto byla kaple 
postavena tak, aby s kostelem tvořila 
jedinou svatyni. 

Z mnoha obnov původního 
sousoší zmíním jedinou. V září 
1943 ji započal sochař Josef Vála 
z Královských Vinohrad. Stalo se 
tak zásluhou konsistorního rady  
a děkana P. Antonína Holečka. 
Dalšími významnými donátory byli 
Adolf Stoupa, vrchní berní ředitel  
z čp. 243 v Mnichově Hradišti, se svou 
manželkou Marií, rozenou Mráčko-
vou. Jejich syn, zdejší lékárník Adolf 
Stoupa, byl za svou protifašistickou 
odbojovou činnost zastřelen dne  
5. prosince 1941 v koncentračním 
táboře Mauthausen... Další práce 
provedli zdejší architekti a stavitelé 
Václav Šulc a Josef Jiroušek, materi-
ál dodal Ing. Josef Fanta, v rámci své 
zdejší zeměměřičské a stavitelské 
kanceláře. Kolaudace proběhla 11. 
září 1944. Dalším restaurátorským 

pracím napříč časem se podrobně 
věnuje Mgr. Jana Brůžková ve své 
bakalářské práci Drobné nemovité 
sakrální památky farnosti Mnichovo 
Hradiště.

Dodnes je na stejném místě 
dochován původní podstavec, po 
restauračním zásahu akademic-
kého sochaře Martina Pokorného  
v letech 2010–2012, který zrestau-
roval i podobu původního sousoší. 
Rekonstrukce se týkala čtyř pětin 
jeho povrchu na čelní a více než 
polovině zadní strany. Zrestaurova-
ný originál sousoší je dnes umístěn  
v kapli sv. Anny, v lapidáriu zřízeného 
roku 1966. Ve stejném období byla 
zhotovena kopie sousoší. Vysekána 
je z jemnozrnného vyhnánovského 
pískovce akademickým sochařem 
Vojtěchem Adamcem společně se 
sochařem Alešem Johnem. Došlo 
také k osazení nové dlažby z pískov-
cových desek z lomu Krákorka, zho-
toveno bylo nové klekátko na čelní 
straně z pískovce z lomu Božanov. 
Slavnostní odhalení kopie souso-
ší se konalo 22. července 2012 za 
přítomnosti biskupa Jana Baxanta  
a s úvodním slovem historika a se-
nátora Jaromíra Jermáře. 

Tradice Svatoanenské pouti 
konané vždy první neděli po svát-
ku světice, 310 let stále na stejném 
místě, přežila v Mnichově Hradišti 
dodnes. Mimo její světské podoby 
byla obnovena v roce 2007 i ta cír-
kevní, včetně procesí od kostela sv. 
Jakuba Většího ke sv. Anně, v orga-
nizaci Farnosti Mnichovo Hradiště. 
Od stejného roku je toto historické 
poutní místo jedním ze zastavení na 
poutní stezce Via Sacra, historicky 
odkazující na významnou obchodní 
a poutní cestu Via Regia. Současné, 
již opět každoroční setkání ‚‚dvou 
světů‘‘ je pro mne osobně vždy na 
duchu povznášejícím okamžikem  
i živým odkazem na pestrou historii 
Mnichova Hradiště, na niž můžeme 
býti právem hrdí. 

Karel Hubač,
Muzeum města Mn. Hradiště

Nápisy v českém a německém jazyce byly umístěny na obě čelní strany 
podstavce a jsou stručnější, dočteme se následujícího:

 SwatI  zVEhren Der (Ke cti)
 Anně   H: Anna  (sv. Anny)
 ZaChowateL GnäDIgen  (dobrotivé)
 KInI  BesChIJtzerIn (ochránkyni)
 spoLV  Vnserer  (našeho)
 panstwI  HersChaften (panství)
 oD  wehren Der (během)
 MorV  Pest   (moru)

V nápisu v latinském jazyce, který byl vysekán na zadní straně, si může-
me navíc přečíst jméno donátora sousoší, tehdejšího majitele panství, 
hraběte Františka Josefa z Valdštejna: PraeserVatIs (Ochránkyni) In 
ContagIone (proti nákaze) pestIfera (morové) DoMinIJs (Paní) BenIgnae 
Patrona (Dobrotivé patronce) SanCtae ANNAE (svaté Anně) HonorI (ke 
cti) F.F. (fierifecit) (učinit nechal) Illustrissimus (šlechetný) ac Excellenti-
ssimus (a vznešený) Dominus Dominus (Pán Pan) Franciscus Josephus 
(František Josef) S.R.J. (jeho císařské milosti) Comes de Waldsstein (hra-
bě z Valdštejna).

Plovárny a koupaliště
Sborník Od Ještěda k 
Troskám se ve svém no-
vém čísle věnuje tématu 
vyloženě letnímu – plovár-
nám a koupalištím. Vší-
má si historie těch, která 
fungují po desetiletí, ale  
i těch, která již dávno za-
nikla. O čem si tedy mů-
žete v tomto čísle přečíst? Hradiš-
ťáky snad zaujme článek o zdejších 
plovárnách na Jizeře a koupalištích  

v Dolní Bukovině a Drhle-
nách nebo o již zaniklém 
koupališti v Kurovodicích. 
Dočíst se můžeme ale 
také o historii bývalého 
koupaliště v Dolánkách  
u Turnova, o koupalištích 
v Radimovicích, Železném 
Brodě, Lomnici či Kaca-

novech nebo Mladějově. K tématu 
vody se váží také regionální pověsti 
o vodnících a další články. (jd)

Pekaři v Hubálově.

Věnování a připomínka mecenáše



Chcete inzerovat
v Kamelotu?

INZERCE

Máte zájem o umístění inzertního 
materiálu v městském zpravodaji  
a chcete tak oslovit všechny mnicho-
vohradišťské domácnosti? Obraťte 
se na Městské informační centrum 
Mnichovo Hradiště, které inzerci 
zasmluvňuje a podklady následně 
předává redakci (kontaktní osoba: 
Tomáš Hejdrych, tomas.hejdrych@
klubmh.cz, 326 772 464). Ceník 
inzerce naleznete na webu města  
v sekci Kamelot.
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Zvonky na mezinárodním festivalu 
sborového zpěvu Alta Pusteria
Ve středu 12. června v 8 hodin od-
jíždíme od ZUŠ směr Toblach (Jižní 
Tyroly, Itálie). Po cestě brzy sluníčko 
mizí a silně prší, tunel střídá tunel, 
občas nějaké popojíždění v koloně a 
po 11 hodinách cesty jsme na mís-
tě. Ubytováni jsme v Youth Hostelu. 
Čeká nás skvělá čtyřchodová večeře 
a stíháme ještě coby diváci zahajo-
vací koncert festivalu v Mahlerově 
hale hned v našem sousedství.

Celou noc na čtvrtek prší, ráno 
jsou 4 °C, mraky až na zem. Obléká-
me si teplé oblečení a vyrážíme au-
tobusem do Sesta a odtud lanovkou 
na Monte Elmo ve výšce 2200 m. n. 
m. Čtyřiadvacet sborů, v součtu asi 
tisíc zpěváků z mnoha zemí světa, 
se tu představuje ostatním, ale mu-
síme počkat až pořadatelé odhrnou 
z terasy čerstvě napadaný sníh. 
Zažijeme tu déšť, mlhu, ale občas i 
sluníčko a máme štěstí, při našem 
vystoupení jsme trefili alespoň na 
krátko díru v mracích. Po koncertě 
se vracíme do Toblachu. Stihneme 
ještě procházku po městě, už za slu-
níčka, a připravujeme se na večerní 
koncert. V 21 hodin zpíváme v Ma-
hlerově hale na „Meeting day“ spolu 
s devíti dalšími sbory – z Čech, Itá-
lie, Maďarska a Švýcarska.

V pátek 14. června jedeme na 
výlet k jezeru Lado di Braies, v půli 
výletu začne znovu pršet, ale jezero 
stejně obejdeme. Zastavujeme ve 
Villabasse, v místě našeho večer-
ního koncertu, zkoumáme kostel a 
park, ve kterém budeme zpívat další 
den. V 21 hodin zpíváme na koncer-
tě v kostele sv. Michala ve Villabas-
se s dvěma italskými sbory a našimi 
přáteli ze semilské Jizerky. Zvonky 
zazpívaly skvěle a byly odměněny 
obrovským potleskem, dokonce do-
šlo i na neplánovaný přídavek.

V sobotu před sebou máme 
nejnáročnější den. Vlakem vyrážíme 
do Villabassy, kde nás čeká Open 
Air koncert dětských sborů. Zpívají 

Zvonky, dalších pět českých, jeden 
italský a jeden litevský sbor. Jeviš-
tě a hlediště jsou odděleny malým 
jezírkem a v zádech nám hučí jako 
Niagára místní rozbouřená říčka 
Rienz. Po koncertě přejíždíme auto-
busem s krátkou zastávkou v hotelu 
(potřebujeme se trochu ohřát) do 
San Candida na slavnostní festivalo-
vý průvod. Městečkem prochází tři ti-
síce zpěváků. Zdravíme se s ostatní-
mi sbory, s některými si zazpíváme, 
s jinými vyfotíme i na taneček došlo. 
Zdravíme kolem stojící diváky, kteří 
si nás natáčejí, do vzduchu létají 
klobouky, zkrátka nezapomenutelný 
zážitek. V průvodu a následně na 
náměstí, kam jsme průvodem došli, 
vlají mnichovohradišťská a česká 
vlajka společně s vlajkami Nového 
Zélandu, USA, Spojeného králov-
ství, Hongkongu, Taiwanu a mnoha 
dalších zemí, společně zpíváme „Va, 
pensiero“ z Verdiho opery Nabucco 
a „Signore dellecime“ Giuseppe De 
Marziho. A pak honem zpět do Tob-
lachu, od 21 hodin nás čeká závě-
rečný koncert. Po večeři ještě děku-
jeme a loučíme se v hotelu písničkou 
se všemi, kteří se o nás starali. Na 
posledním koncertu Zvonky zpívají 
na jedničku s hvězdičkou, energie z 

nich úplně sálá a potlesk po každé 
skladbě nebere konce, při odchodu 
z pódia sál aplauduje až do odcho-
du posledního zpěváčka ze sálu. 
Neskutečný zážitek pro děti a my 
dospělí jsme na ně obrovsky pyšní. 
Pak už jen rychle dobalit a šup do 
autobusu na noční cestu domů, ku-
podivu zase za deště.

Domů dorážíme v neděli v 9 ho-
din ráno a máme na co vzpomínat, 
čtyři celé dny ve Val Pusteria byly tak 
nabité zpěvem a zážitky, že nám to 
připadalo jako 14 dnů.

Na závěr poděkování všem, 
kteří na naši cestu přispěli: přede-
vším městu Mnichovo Hradiště, 
ZUŠ Mnichovo Hradiště, panu Leoši 
Najmanovi, paní Lence Stejskalové, 
ZPŠ Mladá Boleslav, firmám Lipraco 
s.r.o. a Nábytek Honza.

Alena Hejlová,
Zvonky

P.S. Jen pro zajímavost, zpívali jsme 
ve společnosti sborů z Rakouska, 
Číny, Chorvatska, Estonska, Ně-
mecka, Litvy, Lotyšska, Nového 
Zélandu, Velké Británie, Rumunska, 
Švýcarska, Taiwanu, USA, Maďar-
ska, Slovinska, Itálie a Česka.

Čeští baráčníci si připomněli 150 let existence
Baráčníci, jako jeden z nejstarších 
českých spolků, byli založeni již  
7. listopadu 1873 v hostinci Baráček 
v Kolíně, spolek však byl zapsán  
c. k. místodržitelstvím až v roce 
1874 – proto se slaví nadvakrát. 
Naše mnichovohradišťská Obec 
baráčníků vznikla roku 1896 a patří 
k nejstarším, nemohli jsme si tedy 
nechat ujít letošní velkolepé oslavy 
v Praze, které proběhly pod záštitou 
místopředsedy poslanecké sněmov-
ny, Ing. Jiřího Bartoška. 

Nejprve proběhla kratší výstava 
ve dvoraně poslanecké sněmovny 
(24. dubna až 2. května), která měla 
za úkol přiblížit spolkovou historii, 
tradice, předvést ukázky krojů a ně-
které historické materiály. Povedené 
vernisáže jsme se z Mnichova Hra-
diště zúčastnily tři krojované tetičky 
– a musíme zde také poděkovat na-
šemu místostarostovi a poslanci On-
dřeji Lochmanovi, který se tam nám 
a skupince dalších obětavě věnoval 

a také nás osobně provedl v prosto-
rách sněmovny.

V sobotu 25. května pak pro-
běhly velkolepé oslavy v Praze.  
V 10 hodin se seřadil průvod na 
Palachově náměstí před Rudolfi-
nem, odkud se vydal ulicemi Prahy 
ke Slovanskému ostrovu, na Žofín. 
Průvod čítal kolem tisícovky krojo-
vaných ze všech koutů Čech, v čele 
byla nesena česká státní vlajka a na 

40 historických spolkových praporů. 
Před palácem Žofín se poté tančila 
Česká beseda a v prostorách palá-
ce následovalo slavnostní zasedání  
a bohatý program, který končil až ve 
večerních hodinách. 

Letošní výročí připomeneme 
ještě v záříjovém čísle Kamelotu.  

        
Martina Bachová, 

syndička Obce baráčníků MH

Koncert na Monte Elmo a alespoň krátký výhled na horské velikány.


